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This beging an interview with Mr. Bernard Shanley at his law
office in Mewark, New Jersey. fThis is David Horrocks of the
Eisenhower Library, May 16, 1975,

MR, HORROCKES: Mr. Shanley, by way of introduction for the

tape, could you SUMMATriZze your personal backygrounds

MR. SHANLEY: Aal1 right, well, actually T was born the
fourth generation in this town, city of Newark, New Jersey.
I was born here on Broad Street. I went to a small prep

schoal up on the hill here, it's stil1l in exXistence, called

St. Benedicts Prep run by the German Benedictines, and T
graduzted from thers in 1921. Most of my time in those days
was spent in athletics T guess and not too much on the books.
Because of fthe athletic background that I had, T was offered
I guess at least ten echolarships in different colleges., T
finally went to Motre Dame, and I was there a short time and
my father was +aken very ill and consequently I had to come
back east: so T wen* to Columbia and there T plaved basehall

with Lou Gehrig--

MR. HORROCKES: You were a roommate of Lou Gehrig's, right?

MR. SHANLEY: And we Were, we were great friends. I wag ,

all-state guard here and Pitched on the state champienship
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baseball team. So I finished at Columbia, went to law school,
and my father died that year. I had teo aquit and so I had te go
to work, and I went to Pordham night school while I was working.
Got through law scheol, Rad no intention at the time of
practicing but my father having died, I had nothing else to

de so I started practicing. Did very well, I think, in the

law business, and I established my own firm in the early '30s,
which wasz a hard time, Then along came the war and it pretty

well broke the firm up. I enlisted in the army and, never met

T
Mr. Eisenhower, in those days. We were in a little bit i ﬁﬁ
differsnt areas. So finally I got ocut of the army, and while &i=.1"

I was in the army I met two wery close friends from this area,
both of tham Democrats, and they urged me to get into politics.
So when I did come back, I became invelved with the Republican
party in New Jersey and did a lot of work on the finance
committee. RA= a result of this, they cams to me in 1947, I
quess, late 7, asked me, Governor [William H.] Vanderbilt of
Rhode Island [1939-1840], if I would take on the Stassen for
President campaign here in Wew Jersey. 1 sent him away
because I had no experience and didn't think I was

gualified. They came back again, and finally T asked that
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they obtein the approval of the governor. He very muach
approved, and I took over the job in 1247 to represent him
here in the state of Mew Jersey. That was my contact, first
contack really, with politics and subseguently, I think I can

jump to 1951--

HORROCKS: Going back for one guestion, did you have any con-
tact or were you aware of any contacts with Eisenhower or any

people connected with him in 19487

SHANLEY: Ko. No, I don't think so. He had, I suppose had

baen menticoned as a possible future candidate for the--lmt
everyhody thought, I think at that time, that he might run on

the Democratic ticket.

HORROCKS: So he really didn't run into your calculations or

yvour work at that time?

SHANLEY: Not at all. I just thought that I should make some
contribution to politics bhecauwse, as Eigsenhower used to say,
it's the basis upon which we live. This is what controls our

futures, and it's that important.
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HORROCKS: What was your type of law practice? Who were

your clienks?

SHANLEY: Oh, I did mostly trial work, and I was starving
to death at that point so I didn't have very many clients.
There was a lot of my father's friends, those who could have

given me business, who were deoing business with a firm that I

left. %Sa I had a hard struggle. But, I don't think my clients

were ever very important, but basically I represented a

Mr. Hoffman who was president of a bank, president of numerous

companies who had made millions of dollars, gone broke, lost
it all and then made it back again. And he was my principal
client, and as a result of doing work for him, I was able to
ohtain other work, other sources. 8o graduwally I established
in the early '30s, established this firm, which pretty well
fell apart when I went in the army in '43. But when I got

gut of the ammy, the guery was, "Do I start all over again
and start building a law firm?" &nd I finally concluded 1t
wag the thing to do, and then it grew pretty fast. But
unfortunately, then along came politics, and as I got involwved

in the sStassen thing and then subseguently, after I got out

of the army, got into th® finanece committee here in the
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state. And as a result of this, 28 I say, we had a measting
at Rmos Peaseley's, a wonderful man, a Mormon from Clarksboro,
New Jersey, later became Stassen's eastern chairman under our
chief justice, Warren Burger, who was the national chairman.
And they asked me at this meeting at Amos Psaseley's, there
ware abont ten senators and maybe twenty congressmen, if T

would run the delaying action for Eisenhower in 1931.
HORROCKS: And this meeting took place in the spring of 151,

SHANLEY: Spring of '51 in Clarksboro, New Jersey.

HORROCKES: Were [Henry Cabot] Lodge and [Herbert] Brownell

at the meeting?

SHANLEY: No, neither of them were there. Although they knew
sbout the meeting and knew what the proposal was, because &
number of these congressmen had told them, and they felt very
strongly about it that it had to be done, particularly Herb

Brownell.

HORROCKS : And was it somewhat at their initiative then, that

this was dene--the initiative of Brownell, for instance?
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SHANLEY: I'm sorry, I didn't understand vour guestion.

HORROCKS: Was the meeting at the farm organized on the

initiative of Herbert Brownell?

SHANLEY: I don't know. I thought 1t was organized, at the
time, by these senators and congressmen--I'm sure he knew
sbout it--that felt that Eisenhower was the one person that

could win and they very much wanted to support him for the

presidency. Py
HORROCKS: And what transpired at the meeting? Ny ot

SHANLEY: That I, much to my amazement, was asked if I would
head up the organization Lo run the delaying action in '51
for Eisenhower, whom I'd naver met, didn't know, but T agreed
with them that T thought he was by all odds the best candi-

date we could produce.

HORROCKS: And how did you conduct this delaying action?

SHRNLEY: Well, what I did was, I picked out key pecple all

over the country @nd then started to wigit, particularly
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thoge that were going to have primaries, primary contests
or primaries themselves, in order to arrange, perhaps, the
support of the key Republicans in the state for Eisenhower so
that we could go in and contest in the primaries and in this
way make certain that General Eisenhower would have @ real
cpportunity to become the candidate. We felt strongly that

if this weren't done, these two days at Ciarkshuru we discussed
this in great length, if this were not done that Senator
[Robert A.] Taft would definitely be the candidate and

misenhower wouldn't have a chance of being nominated. It

igsn't as simple as & lot of people thought it was, that
kisenhower, 211 he had to do was fly back to the United States

and he'd be the next President. We had a long way to go.

HORROCKS: Which particular state and party leaders did you

contacsk?

SHANLEY: I don't remember them all now, Dave, but I do recall
that one of the first I went to see was Sherman Adams who was
then governor of New Hampshire. That was the first primary,
as you know. And my own governor, of course of New Jersay

here, and in Pennsvlvania where one of the ipitial Eisenhower
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activists was the governor who later became senator--
HORROCKS: Dufg,

SHANLEY: Duff--Jim Duff and Jim Duff and I became Very closa
friends. And then, of course, I moved out through the country.
vou know, California, I went out to see the governor, later

chief justice, Warren, Earl Warren.

HORROCKS: What was yvour discussion with Earl Warren?

SHANLEY: Well, I said te him I thought that, of course ha
had ambitions of his own at the time as well you recall, but
+hat T felt that Bisenhower was our strongest candidate, and
what T was anxiocus to do was to pull all the Republicans
together and not have the fractionated and going one way O
the other, although T did appreciate that certainly he was
under very strong consideration for the nomination, But he
spoke very highly of what we were trying to do and very highly
of Fisenhower. Put I think I went to the governors first, and
of course I had a good entree becsuse all these senators and
congressmen had spoken to thelr own govVernors, spoken to

them.
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HOREOCKS: Had you had any, especially with relatien to

ralifeornia, any contact with Senator [Richard M.] Nixon?

SHANLEY: No, I think my first contacts really out there,
although I did Know the congressman, he was a CcOngressmarn
then, he was at the meeting I belleve at Clarksboro--I think

he was there, guite certain he was there.

HORROCES: Who were some of the nther senators that were

thera—-—

SHANLEY: GSenator Mecarthy was there, Joe MeCarthy: Senator

Ed Thve of Minnesota.

HORROCKS: Was Warren Burger there at the time?

SHANLEY: Y&s.

HORROCKS: He was at the meeting too?

cHANLEY: Yes. I really don't recall the others. I might
have it in my notes which I toeok on the story af the delaying
artion which wa call it. I'm sure many of them would be

listed there. There were a lot of congressmen like Walter

Judd and there 2s well--
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HORROCES: What was Harold Stassen's actual relationship to

this?

SHANLEY- Well Harold was, as you know, had been a very,
very important Republican--was almost nominated in '48,
exceedingly well thought of by many of these congressmen and
so forth, and he was a natural person to lead this because he
was = national figure. &nd what we needed was somebody who
was & national figure to go in and fight the battles in

these primaries. Thie is, of course, again what I apoke to

a lot of these governors about and senators that, you know,
we were prepared to go in in these primaries where there was
s contest, where they £felt =nd we felt it was a wise thing to

do and--=

HORROCKS: New Hampshire, for instance.

SHANLEY: <Yes, that was the first primary, and we knew that
iisenhower was very strong there and would be, and particularly

with the help of the governor who was Sherman Rdams.

HORROCES: You were originally going to go in with Harald

Stassen, into-—-
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SHANLEY: Well, only as a stalking-horse--
HORROCKES: ©Only as a stalking-horse.

sHANLEY: You see that's what we used him for. That's what
he agreed to and this is what it was agreed at Clarksboro,
and, as I say, he sent me, which he had drafted, well it's
more than a frame of refeérencs, it was almost a manifesto as
to what his position was in this thing. 2nd his position was
that he was going to be the stalking-horse for Eisenhower and
that whatever delegates he picked up in the course of stalk-
ing, he would turn over to Eisenhowelr when Eisenhowar

returned.

HORROCKS: And, what happened when Eisenhower returned?

Harold Stassen really didn't--

SHANMLEY: Well Stassen went over to see Eisenhower during the
course of this delaying action and had guite a talk with him--
came back and reported to us, the hierarchy of this group.
what had taken place. And basically it was that Eisenhower
yvet hadn't made up his mind or if he had, he Wwasn't going to

disecleose it, but that he was going to do so very shortly and
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if he did, he ecertainly appreciated all the work that we were
doing on his behalf in this delaying action which we had
formed. And Stassen told him what his position was in it

and told us that he had told Eisenhower that he had ;greed to

turn over his delegates when Eisenhower returned.
HORROCKS: And then what happened at the convention?

SHANLEY: Well, even bhefore the convention, it became very

clezr to me that Harold Stassen felt that there was some

guestion whether Taft could be nominated or Eisenhower could
be nominated. And I think it began to seep through to me
that he believed that it would be a deadlock between the two
and that he would be the wan that ran down the middle, and
this T suspected for some time after his return from Europe

from seeing Eisenhower. BAnd finally I had fairly definite

proof of it so I went down to Philadelphia on 4 Sunday after-
noon and talked to him about it and teold him that I could

not countenance thiz and our agreement was that he would

turn ovar all the delegates he was working for Eiszsenhower, oot
for himself and that this was my position and I couldn't
countenance ‘anything else. From then on it was, I suppose

you'd zay, there was guite a cooling between us. But we
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went to the convention, and at the convention he told me I
could attend the meetings of the delegstion from Minnesota,
but T could not speak. Then he had the suite owut in Chicago,
and T found out very gquickly that he was dealing also with
the Taft people on the side--maybke to curry favor with them
=0 that he could perhaps get their delegates in the event
that there was a tie-up or they would swing to him; they

wouldn't be unfriendly to him.

HORROCKS: Did he at any point angle for .a specific appoint-

ment under either Taft or Eisenhower?

SHANLEY: That I don't know. That I don't know. I think at
that time he felt that the strongest thing was not self-
advancement, but my political judgment would have heen--I1
think it was probably his--that he did have some delegates.
Theoretically you see, in Minnesota, the delegation could not
legally switch to somebody else without his permission, it
may have been after the first ballot, but it was at least
that. T don't think that was even a condition. I think they
had to have his approval in order to do it, but which of
course they paid no attention to when we came to the conven-

tion.
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HORROCKS: So really up to the final vote, or the vote when
Minnesota switched, Mr. Stassen still wanted to retain his

Minnesota delegation.

SHANLEY: ©Oh, ves. Y¥Yes. He told me so in pne uncertain terms
and as I say, he wouldn't even let me talk at the--but there
was a big group of that delegation who had already switched

to Eisenhower and made it very cleary they were, and they didn"t
give @ damn about--they weren't too worried about the legal

implications of their switching and so forth, but they did.

and I've Torgotten how many delegates there were now, it'd

be elear in my notes, nine or ten had completely switched to
Fizenhower. Then came the convention, then came the vetes, and
Warren Burger, I reecall, Senator Thye, came to me and said,
“you've got to talk to Stassen. Tell him that the rest of
the delegation is going to go for Eisenhower whether he likes
it or net."

When I went up, had a private phone ran to Stassen's
guiter I called him and told him this. He said, "They can't
do it. They have no right to do it legally.®

and I said, "Well, Harold, they're going toe do it and

+hat's that.” &and he was very irate and had hoped to hold this
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group together and again the hope that there'd he a deadlock.
But I went back and told Warren Burger and Ed Thye and I
think Walter Judd, what the story was. Bo then we arranged
to have Walter Judd go up and tell the speaker that Minnesota,
a5 =oon 28 the vote was over wanted to be recognized, which

Joe Martin did and the rest is history.

HORROCKS: The Fresident didn't really find out zhout Harold

Stassen's actions until some-time later, right?

SHANLEY: That's correct. Because Sherman Adams was a great
supporter of Harold Stassen's, which I recognized when I went

to sece Him initially in the early days of the delaying action.

HORROCKS: Wae there sver any doubt in Sherman Adams' mind
az to whe he would have preferred at that early point? To

follew through with Stassen--

SHANLEY: No, I think he was, I think in all fairness to

sherman Adams, I think Sherman Adams was strictly Eisenhower.
But if there ever had been a deadlock, he would have cheered
for Stassen because they were very close. He would not have

been disappointed, I'm sure. Except that, as I say, I want
P o
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to make it very clear—-I think he was wholeheartedly for

Eisephower: as far as I knew, he was.

HORROCKS: The general did have to come back from SHAPE perhaps

sarlier than he expected and had to actively sedk the nomination.

SHANLEY: Or he wouldn't have besn nominated.

HORROCKS: But which perhaps he hadn't anticipated.

SHANLEY: WNo, nor @id the general public. The general public
thought that Dwight D. Eisenhower, if he decided to become a
candidate for the presidency, just would have walked in with-
out any problem at all. Actually he was very fortunate to

get the nomination.

HORROCKS: Was he forced into returning, was his hand forced

because the stalking-horse idea was not working out?

CHANLEY: Well, it really did work out. The only place that
it didn't work out--no, it worked out exceedingly well because
if we hadn't had the operation, if we hadn't had the delaying
getion in '51, 2and with all due respect if Stassen hadn't

been the stalking-horse, Taft would have been nominated, The
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only disaster we had was in South Dakota, because we had done
exceedingly well. For instance, here in my state of New
Jersey, I think I indicated, Stassen got 1.7% of tha vote,
Taft got maybe 10.3% of the votas, something of that sort, and
Eisenhower had the balance--he had 60, 70, 60 to 70, somewhere
around 70% of the vote. I haven't got the figures rigﬁt here
in my head now. So Eisenhower came out of this thing, you
know, well thers was ng contest. No, Taft had 37.3% of the

vote, that's right. Stassen had 3.7% as I recall and yes,

because Eisenhower had some 61% of the wvete. 5o the delaying
action was a great success. If we hadn't had it, I don't
believe Eisenhower would have been nominated. The only dis-
astar we had was--Brownell came hare to the city of WNewark

bo gee me and Stas=zen. We met at the Robert Treat, and he
said he did not want Stassen to go in to contest Taft in
South Dakota. And I said, "Why?" And he said becaussa he
thought that it would be better to have Cabot Lodge, Stassan
was too close to that area and so forth—-which arquments didn't
impress me or I'm sure didn't impress Stassen. But he wanted
Cabot Lodge to handle the standard out there. Well, whether

Cabot had urged this or whether this was——I don't know. But,
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of course, cabot had been one of the first and strongest
Eisepnhower supporters and so I =aid, "Well, this is your
dacizion, " because by that time Brownell had heen appointed
to handle the delegates for Eisenhower. He was in charge of
it, and I was prepared to recognize that, of course.

So he said, "I don't want you to go in; I want to send
Ccabot Iodge in there to contest Senator Taft." So as I say,
we both agreed it was a bad mistake to make and we told him
sn, but he insisted. We sent Cabot Lodge in and Taft
slaughtered him, and as a result of which, we almost wera

finished then on the question of the nomination.

HORROCKS: So you really worked in very close liaison with

Brownell in general on this.

SHAMLEY: ©Oh, ves,

HORROCKS: Was Lodge--

SHANLEY: Because I remember one time Governor [Thomas E.]
Dewey saying to me--I met with Governor Dewey and Brownell and,
what was the fampous--had much to do with my being on the

campaign--oh, from Kassau, he was——

HORROCKS: Sprague?




Mr. Bernard Shanley, 5-16-75 page 19

SHANLEY: ¥Yes, ves, [Russell] Sprague. I met with them in
Hew York. &and I'd never met Governor Dewey before; we became
very intimate friends after that. But at that time he said
to me, he said, "Mr. Shanley," he said, "I don't know you.
I've never met you before, but I know from people that I have
complete coanfidence in that they completely trust you., But
they don't trust Hareld Stassen." So there was this friction
problem there too. Then, of course, we went into the conven-

tion and, of course, there our present chief justice, Warren

Burger, played a very important part. And I think again, if
the Taft people hadn't made the bad errors that they made in
judgment on Louisiana delegation, the Illineis situaticn, what

vas the other-=-Taxas—-—

HORROCES: Yes, TexXas was——

SHANLEY: --if they hadn't made the mistakes they made and the
fight, of course they fought for the Texas delegation. They
wouldn't give up any part of it and they insisted on all of

it and a&s & result they got &8 bad beating. And this is the

thing that--and even then it was nip-and-tuck as to whether
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Fisenhower was going to be nominated.

BORROCKS: When Eisenhower actually formally announced his
candidacy and actually came kack, actively sepking, that must

have changed the strategy in working with Stassen's campaign.

SHANLEY: Yes, but by that time you ses most of the primaries
were, the major primaries, were pretty well over. And our job
was done, really, because we were certainly on an egual level,

iT not looking a little bit better maybe than Mr. Taft at

that point of the game. But so I say, the Taft people had
been working at this, as they did with Barry Goldwater in '64,
they've been working on it for years and conseguently the
guestion was--maybe the delegates would go for Taft and not

for EBisenhower although the public wanted Eisenhower.

HORROCKS: The real work of the Stassen group was really to

keep the delegates that were chosen by the state party people.

SHANLEY: That's right. 1t also did indicate that the people
in the country overwhelmingly wanted Eisenhower as President.

and thersfore, going into the convention, whether they were
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committed to Taft or not, they had to recognize the fact that
the overwhelming vote in this country was going to ke for
Eisenhower, as against Taft, and Eisenhower against Adlai

Stevenson, eventually.

HOBROCKS: Did vou say you became friends with Governor

Dewey or-—-=

SHANLEY: Yes, we bacame very close friends. Matter of fact,
he wanted me to go with his law firm in New York after I left

the White House.

HORROCES: What was his role in the administration or aé an

adviser after the inauguration?

SHANLEY: Well, he and Sherman Adams were not very friendly.,
number one. The President, although he thought greatly of
cavernor Dewey's ability, were not very close personal friends.
T kind of fell into the slot because after the initial meeting
with the governor, Governor Dewey, where he tpld me he didn't
trust Stassen but, by his people, trusted me, we always had

a very intimate relationship, and when he wanted something in
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the White House, he came to me for it. He didn't go to
sherman Adams: he came to me because OUr relationship was @

very close and very intimate one.

HORROCKS: Did he want many things out of the White House?

SHANLEY: HNe. HNo, he didn't. Of course, Fhe answar was that
he'd already gotten a good deal, because his closest political
friend was Herb Brownell, and Herb Brownell was attorney

general.

HORROCKS : Did Brownell ever get caught in a2 position where
he was torn between his affiliation with Governor Dewey and

his new affiliation with the Ganaral?

SHANLEY: I don't recall any, really, Dave. Herl: Brownell was
such a forthright individual and so was GoOvernor Dewey. He
and the President were, Brownell I mean, and the President
worked in a very close, fine, had = fine relationship. &And I
don't recall any. And, of course, I think I was the only
special counsel to the president that didn't fight with the
attorney general after we Were both appointed. I went over

to see the atterney general, and I said, “Herk, I'wve got all
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the work I ean handle in the White House., You have all the
work you ean handle over here. Let's make sure that neither
of us step on the cther's toes. I think it's my job teo, if
something comes up I think is within your province or even I
think it's in mine, I should call you and tell you what it is
and ask your opinion as to whether you want to handle it or
whether I'm to handle it." We madé it wery clear and the
President made it very clear he wanted Herk to handle the
appointment of distriet attorneys, U.S. attorneys, judges,

et cetera, as far as making recommendations to him were

concerned. So it was something I stayed far away from, * s
because it was his prerogative:; I had all I could handle.

and consequently Herb Brownell and I never had a harsh word

and I don't recall any case whers, you know, his relationship

with the governor interfered with, became in conflict with--
HORROCKS: So he never got inte a tight spot=--

SHANLEY: No. Eizenhower, let me make one thing very clear,
Eisenhower thought a great, great deal of Governor Dewey's
ability. I think personality-wise they just didn't, they

didn't hit it off.
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HORROCKS: HNot the same-—

eHANLEY: They weren't the same breed of cat, which is not
maybe the way to put i&£, But it explains them. The fact
remains that I recall wiwvidly, when I First went on the
campaign train, we were in New vork and I was to take the
President, or then the candidate, to Brocklyn to a veterans'
meeting over there and to some other meeting. And then we
were to go to a television studio in New York City where

the governors had put on a very important program and Eisen-

hower was to come in at the end of the program and so forth
and on television. I went up to pick up the President, he
wag with his brother, Milton, his doctor--Dr. [Boward M.]
snyder, my great friend, and I don't recall anybody else.

and I walked in, Governcr DewWey was finishing this partiecular
program on television, and the President said, "Bern," he
saiﬂ,.“I've just seen one of the, really one of the outstand-
ing performances in all my life." He said, "Governor Dewey
was just unbelievably, fantastically good, just absolutely
perfect, couldn't have been better.” Well that same day we

were up in Westehester County at a big gathering, and the

president was about to speak “nd Governor Dewsy turned to his
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county chairman, I've forgotten his name now, and said, "Is
lunch all ready?"

and he said, "No, it's been cancelled.”

a2nd Dewey said, "Who cancelled it?"

He said, "I suppose somebody from the Commodore.

and T said, "Governor, nobody from the Commedore can-
celled the lugchenn.“ This was the sandwich luncheon we're
to have on our way. This was Dewey's day because he was with

Eisenhower through the whole time.

[Interruption]

HORROCKS: We'll bBegin this interview now after a break for
lunch, and we were talking about 2 lunch in Westchester

County.

SHANLEY: Well, it was really a picnic lunch and it was to be
hetween two major appearances that the candidate was to make
in New York. The weather was fearful; we had terrible
weather during that three days of campaigning in New York
ctate. And the county chairman had teld the gevernor,
aovernor Dewey, when he asked him, that the lunch has been

cancellad., And somebodv said that it had been cancelled by
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the commodore, and I spoke up and said that it hadn't been.
With that the governor launched on the county chairman and

took his hide off. And the President turned to m= and =aid, or
the candidate rather, and said to me, he said, "No wonder he

never could get elected President of the United States.”
HORROCKS: WNWot that touch.
SHANLEY: ©Oh, he was just eruel, you know. Mmim.

HORROCKS: What were your duties during the campaign, after

the convention.

SHANLEY: Well they were numerous, but mainly they were to be
with the candidate the entire time, to protect him, help him.
A major candidate, or cven a minor candidate, has got Lo have
somebody with him during a campaign to fend off the well-
wishers, to find out who to write te te thank, people who have
got something to say to the candidate that he hasn't got the
time to do it. Even to protect him physically as T had to do
in Sacramento one time with Senator [William] Knowland, and

T had my clothes ripped off my back. It wasn't anybody who
was being nasty; they just went erazy; the women in particu-

lar went ecrazy when they saw Eisenhower. And, this was true.
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Knowland was a very heavy-set, big, tough fellow. Of course,
that's the reason I had recommended, and T think it was
because of my pushing, that the Secret Service finally took
over the candidates, but éhey didn't do it in our day. And

we didn't have proper sscurity for the candidate.

HORROCKS: As the campaign special was going around the

country, you would make the appointments and cantrol the access--

cHANLEY: Well, as we hit each state or each area, these people
would come aboard, the senators, the county chairm@a, all

kinds of well-wishers and so forth. And we knew pretty mach

the important pecple who were coming On, and our job was to
take care of them, entertain them and talk to them, snd sell

Ei ganhower.

HORROCKS: Were you on the campaign train when 1t went into

Wisconsin?

SHANLEY: ©Oh, yes. Yes.

HORROCKS: And do yvou remember the meetings with McCarthy and

[Governor Walter J.] Kohler?



Mr. Bernard Shanley, 5-16-75 rPage 28

SHANLEY: I didn't attend all of them, I was at one major
mesting when the guestion was discussed, and the President

was pressured into, I don't say appeasing, but not to completely
break with McCarthy over [General George C.] Marshall and sc

he was very amenable, very decent to do it, but he was badly
criticized for it by 2 lot of people because they felt that

he had-—which he naver would have-dﬂne barauge he adored

Marshall and tremendously respected him as you know.

HORROCKS: 1Is there anyone in particular whose advice he

particularly relisd on=--

SHANLEY: Well I think it wasn't that he did, but I think at
that point he relied to a great extent on [Arthur] Summerfield,
who was the national chairman at the time, and he was the one,
I think, that was the prime mover to get Eisenhower to, at

least not to openly break with McCarthy.

HORROCKS: Hadn't the General been anxious to aveid going inte

Wisconsin and that situation?

SHANLEY: No, you couldn't very well de it. You had to go in.

It was just like [William] Jenner in Indiana, same problem.
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and he told me that night, I'll never forget, he said, "He
puts his hand on me once again, I'm geing to knocdk him right
off that platform." He just couldn't abide Jenner and this

was = normal reaction. They could never get along.

HORROCKS: Jenner would have bei&n a3 hard person to get along

with in thos= circumstances.

SHANLEY: But there were & lot of other problems I had to

handle: We did a2 lot of the scheduling; I had to take phone
ralls on and off the train. 2s soon as we'd stop, we had the
phone system hooked in and we got the ealls and we all had to
split them up and take them. And then, of course, ancother
thing, we had to make appearances periodically or handle
special problems. They were about to fly me out to california
to settle the problem as to this so-called fund that Nixon
had, friends had set up for him and was causing guite a scandal
and guite a, blew the, =s you know, the thing into the great
television performance. I was just leaving the train when the
word came through that Nixon had signed up for this television
program that night with Checkers, you remember the dog? And

s0 it was called off. But you did all kinds of special jobs



Mr. Bernard Shanley, 5-16-75 Page 30
like that.

HORROCKS: Who sent you in that case and what were your

instructions?

SHANLEY: They knew that I knew the people out there and Stan
Mullin and very fine people, very fine lawyer in Los angeles

whe had set this fund up. They knew that I knew them and

unew that I could talk to them because, you Know, the rumors
were rife as to what the fund was and all the rest of it when
it was a perfectly legitimate fund that was set up to help a

candidate.

HORROCKS: In fact I think he'd even mentioned once before to
a newspaper, but hadn't picked it up. It was the New York

rost, I think, that--

SHANLEY: That's right. But then you had television appearances.
We hit New York and I debated [Averall] Harriman; I debated

Jim [James A.] Farley; I don't recall what slse. But, you

know, you'd hit New York and there'd be a big television

program =nd they'd ask you to go on j+. &nd, of course, at

that point I probakly had three hours sleep in twe or three

nights and--




Mr. Bernard Shanley, 5-16-73 _ Page 31

HORROCES: Did they have a particunlar strategem for wooing

away ethnic voters from the Democratic party?

SHANLEY: Well, not at that point, really. I say no--I think
that's not auite accurate either. For instance in Chicago we
had, you know Eaég] he was the black councilman. There was a
lot of work being dene and then finally we, on the train, came
yvoung Morrow, you may recall, who, Fred Morrow, who later canme
tn the White House and the staff, who Sherman asked me to take

over and help. &S0 these things were going on constantly

independent of where you were, really, beécause, like up in
Harlem. The President went up, he went to, up to Harlem and
fow people could have gone in there and gotten the reception

that Eisenhower got.
HORROCKS: It was 8 tremendouns recepltion?

SHAMLEY: ©h, yes, it was fantastic, vou know, because ordi-
narily you'd have been, this is no battleground for a Repub-
lican. But Eisenhower made a tremendous impression on these

people there and I remember diztinctly .

HORROCKS: What sort of advance work would have been done in

Harlem te prepare for that visit?
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SHANLEY: Well there was a great deal of advance work being
done 2s you know. One of the things that is faseipating was
the famous halloon and Elizabeth Firestone, you remember.

And her group, CitiZens Eﬁr Eisenhower, the young people, did
a lot of that advance work and they did a lot of the balley-
hoo, and they had a balloon in Wisconsin where he was going
to be at 2 big rally, and the balloon would be up there
floating arcund. But the advance work was pretty well done;
it was pretty expert. And the rest, to a great extent, had
to do with Eisenhower, you know. I never worried. We hit
Tllinois @bout the middle of the campaign and one of my jobs
was to go around among the people and assess the crowd, the
number af people, the reaction, et cetera. I always remember
in Tllinois, and being in a very large industrial area and we,
vou know yvou couldn't be on time all the time, and he was 3
great stickler for being on time. But we were some thres and
a half hours late to this one session in Illinois; we wWere
supposed to be there, I think at noon, and got there about
3:30. But there were women out there with babies in their

arms and a lot of them had waited that whole time just to see

Eisenhower. And these were wives of the working people and
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=g, I remember saying to him that afternoon, I sajd, "Ixe," we
~alled him then, of course, "you can stop worrying."

BEe gaid, "What do you mean, Bern?"

T =zaid, "You're going to get the big, you're going to g=t a
tremendous labor vote, and the reason you're going to get it is
because the wives are going to make their husbands vote for you,
and it's that simple.” And T told him what had happened at this,
yox know, that rally, and he was——., But that was one of my jobs,
to just check the numbers and the people, the reactions and how
things were going; it became pretty obvious. End then we ware
on the eampaign train going through Minnesota and my great friend,
Gabe Hauge, came out with a teletype that Truman had accused
Fizenhower of pulling the troops back from the Elbe, the American
troops, put the Russians in. Well, he orbited and it was the
first time I realized that hé had somewhat of a temper, and of
course he was livid because it wasn't true. And he finally
turned to me, and I'd only known him then 2 couple of weeks, and
he turned to me and he said, "Bern." he gaid, "you know, I'll

never ride down Pennsylvania Avenue with that so-and-so.”

HORBOCKS: Wow. So, had his--—
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SHANLEY: Then, I thought to myself, well that's =11 I want

te know--he knows he's going to win.

HORROCKS: Was there ever any doubt in his mind about winning?

SHANLEY: I wonder now. &nd I wondered then because I thought
to myself if he is so, if he made a remark like that, the

answer was that he was pretty sure that he was going to win.

HOEROCKS: Did he ever express any surprise at what he had

gotten into?

SHANLEY: ©h, yes, becsuse I don't think anybody could antiei-
pate what you were getting into when you become a presidential
candidate, the rigors of campaigning. We campaigned all day
long and all night, and we'd arrive back usually at the hotel
in some town at midnight, and he'd say, "Well, let's have a
driqk.” We'd s5it down and have a -scotch or two and just chat,
relax and then go to bed. And then it was my job to drag him.
out of hed at eight o'clock the next morning or whatever it

was and then we're on pur way again.

HORROCKS: His antipathy towards Truman predates—-
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[Interruption]
HORROCKS: General Eisenhower was willing to—-

SHANLEY: Oh, ves. -0Oh, yes, But I don't think either of them
were overly anxious, But I felt strongly that the President
of the United States, should consult with previous Presidents

of whatever politigal color.

HORROCKS : Now on the campaign train you helped coordinate the

Pregident's schedule and appointments.

SHANLEY: We all did, really: there were just a few of us on
there. You see, we weran't all en the campaign train. Some
had to be in Wew York, the headguarters. Others had to be in
other places. Cabot Lodge was hardly ever on tha campaign
train. I was on the whole time. Gabe Hauge was on the whole
time because of the speech writing end eof it. Sherman Adams
was because he was running it. [Fred] Seaton was doing most
of the scheduling, running the scheduling pretty much at that

time. And that was about the=-=

HORROCKS: Was Frank Carlson on the train a8t 2117
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SHANLEY: When we hit the Middle West, he came on. Like most
senators, vou know, he came aboard then, but no he was not
actively working on the campaign train. Had advises from
him periodically, but no, he wasn't really an active member

of the campaign effort.

HOREOCKS: Where were you election eve? Were you with the

General then?

SHANLEY: When did youn ask?

HORROCKS: Election night.

SHANLEY: Oh, yes, sure. Well the last night of campaigning
we came back from Beosten, had gquite a celebration on the train.
and had a let of fun. &nd I went back with him, he and Mamie,
after the festivities: we had all kinds of entertainment.
Peopla like, what is his name, the senator from California,
Frank, not MeCarthy, Frank, the movie actor [George Murphy] -=
but there was a lot of entertainment, songs, singing and the
1ike. We went hack and had a drink tegether and we kind of

reminisced a little bit about the campaign. And we were




Mr. Bernard Shanley, 5-16=75 Page 37

talking =bout friendship and that kind of thing and got &
1ittle nostalgic and he said, "Well, pern," he said, "you
know, if I didn't see you for the next years, it wouldn't make
any difference. We would be just exactly on the same basis of
friendship we are now." He was very cute, he had_a great
facility for friendship and for people, you Xnow, he was just

a dear person. It was = hell of a comfort.

HORBOCKS: How did you come Lo become special counsel to the

Precsident?

SHANLEY: I really went down there hecause they really didn't
have @ job to £ill. Sherman Adams ncoeded help, 2nd therefore
I was really deputy chief of staff and presided at the staff
meetinge and that sort of thing when Sherman wasn't there and
1 was, guess, theoretically the boss when Sherman wasn't
there, the staff boss. And so it then happened that Tom
[Thomas E.] Stephens had been promised the job of special
counsel to the President when I think, as a result of Governor
Dewey' s Prosident, for Eisenhower in the =zarly

days, and had been promised it. It turnaed out that Tom

Stephens eventually became secretary to the President which
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left the job open; so I took it over and I was acting special
counsel for a few months, I guess, and then I eventually was

sworn in as counssal.

HORROCES: Between the election and the inauguration vou

returned te private practice, law practice?
SHANLEY: That is correct; 1 was right here.

HORROCKS: You were not involved in the appointments—-

SHANLEY: No, because I was doing all his legal work and that
tonk a lot of time. &And I'd been away from the office so I
didn't have that kind of time, but he had a great deal of
legal work. People using his name for ads and all kinds of
things, and he had te put 3 stop to a lot of it. Somebody
was permitted, where we could do it, or it would be helpful,
but T kept pretty busy writing opinions and so forth for him.
and he was then in the Commodore, his headgquarters were oOver

at the Hotel commodore.

HORROCKS: As counsel to the President, special counsel, did
you deal very much in the sarly days with the independent

regulatory agenciles?
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SHANTEY: ©Oh, ves, yes, bscause there were @ lot of matters
that were going through these agencies that we were vitally
interested in, not to influence them but find out where we
stnﬁ& with certain issues. Of course, as ¥ou know, most of
these regulatory agencles Were Five=year term or langer,
consequently you just don't, with & new administration, they
just don't disappear. HAnd you had the same, when you get an
opening--and of course most of those regulatory agencies are
guasi-judicial. They are fact-finding. They make absolute,
not ahsolute, but final judicial decisions on issues. And,
af course, as counsel I made a great effort to avoid attempt-
ing any way to influence any decision, but we had to know what
was going on and as you do Know, many of these agencies
reguire 2 three-two; ¥ou @an have three Republicans and two
pDemocrats or three Damocrats and two Republicans, but that is
the law, so that they don't overload with one party or another.
But your difficulty with thosa agencies is, and always will be
under the present setup, that you'll have an agency which is
completely out of tune with the philosophy of the administra-

tion, be it Republican or Democrat.

HORROCKS: Did you find this ta be the case with any particular

-
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agency?

SHANLEY: There was too many of them:; I really don't recall
which. In most cases, of course, pretlty soon we ware able,
jike one of the ablest men we had was, who was head of
Federal Trade Commission, Jack Howrey, practicing law down
in Washingtepn now and head of one of the big firms down
there—-for the moment I can't think of his last name-—and

of course |Jerome K.]Kuykendall was head of the Pederal

Power Commission.

HORROCKS : NWaw Kuykendall was an Eisenhower appolintment,

right?

SHANLEY: Yes, so was Jack Howrey, who I think was the best

man Eisenhower appointed to an agency.

HORROCKS : FKuykendall was on the Power--7

SHANLEY: Yes. He was supposed to become the chairman of the
Federal Communications Commission, and I'm trying to think, oh,
I know who it was——it was my old friend that was, became

Prasident of Jersey Ball--was a friend of his, Hornsbhy Wasson,

who is now retired from California Bell. We brought him in o
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Sherman Adams to have him appointed as chairman of the Federal
Communications Commission. And he walked out of the cffice

chairman of the Federal Power Commission.
HORROCKS : What happened?

SHANLEY: Well, one was open; they wanted to appoint somebody
else to the other job and so that's the way it ended. But he

was a good chalrman.

HORROCES: Was thare some controversy with his appointment,

especially with one or two particular senators?

cHANLEY: I don't recall it. There may have baen; I don't
rocall there was. I naver got involved in it to my knowledge.
He had been in that type of work all his life, really. You
know, he never really practiced iaw. He was the commissionelr
out in the state of Washington-—-powWwer commissioner out there--

and this has been his life.

HOREDCKS: Were there any other particular problems that came
ap with the regulatery agencies in this peried, adjusting

from such a long Democratic reign?
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SHANLEY: Well, T think the partieular problem was the one I
mentioned, that is, the philosophy of these agencies was not
the philosophy of the Elsenhower administration--so it was a
very difficult--and I think it's wrong. I think that those
agencies ought to he on the political-philosophical plateau
with the administration that's in power. Otherwise you get
conflict: you don't get the cooperation: you get political

issues rising which vou don't want in those things. That

wasn't the reason they were formed.

HORROCKS: Perhaps I'm fishing again on this--did wou rTun
into any real problems in appointments to these agencies,
fights for position between Eisenhower and Taft Republicans,

outside of the fact that there is & normal amount of that?

SHANLEY: Well--T didn't have too much to do with it. GSherman
had more to do with that than T did, Sherman Adams. put, of
course, Taft had a list of people that he wanted appointed to
cartain, into the government, and many of them were. Some of
them were good and a lot of them weren't. [Clarence] Manion

was one who was made the chairman of the commission that I
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mentioned. It was a specially set-up commission to try to
Jetermine hetween the states and the federal government who
cshould have what taxes and tried to divide up the pie in a
censible manner, which it isn't presently divided up. Manion
was appointed to it and didn't do. his job and I was forced to

fire him.

HORROCKES: How did he take that?

gQHANLEY: Badly. €alled me a2 few names as he went around the

countryside.

HORROCKES: How did Robert Taft take that--or was that after

Taft's death? L

SEANLEY: Well, he wasn't too bad about it. IT happened in a
aumber of cases. We had others I can think of that were ‘faft
appointees and they just didn't work, and some did. For
instance one of the greatest in the world was in the White
House. We had a number of Taft people there who were just the

greatest.
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HORROCKS: Martin.

SHANLEY: Jack Martin was, in my book, one of my greatest

friends and made a tremeandous contribution o kha White House.

HORROOCKS: Was there a2 problem then, Taft having been in the
party so long and having worked with =o many people in the
party structure for so leng that perhaps, well, owing them

things is perhaps putting it too strongly, but-=-

SHANLEY: HNaturally he wanted a lot of these pecple appointed
and he would--I never had much to do with it, Sherman Adams
gid. But I %Xnew he had people he wanted appointed to jubs
and a lot of them were appointad. I don't think he was tao

happy at the number, but he undarstocd the problems.
[ Interruption]

HORROCKS : You were involved with revision of the Taft-Hartley

Law?

SHANLEY: <Yes. The way it happened was that we were having a
gtaff meeting, I think on the minimum wage, in Sherman Adams'

office and the President walked in and said, "Bern, I've got
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a new job for you. Senator Taft's recommnended that my
counsel be appeointed the chairman of a committee to draft
amendments to the Taft-Hartley Act, because the senator

fepls that it is the most important issue in the country
today."” (Which is interesting because today I don't think
anybody knows what the Taft-Hartlay Act iz.}) 5o I was
appointed an&ISenatnr Taft sat at my right arm for two days
every weak for months and we became very cluse; very intimate
friends: he was a wonderful person. And the more you got to

%now him, the more you realized it. I did normal courtesies

for him and took care of him periedically and so on. When he
laft to die, bscause he knew he'd never come back to Washington,
to head for Wew ¥York, he said. toc me, "Bern, " he'd never called
me by my first name before and, "Bern, I just want to thank

you for all the courtesies you've given me over the long
stretch of time." I could have burst into tears and--well I
got him a ecar to take him to the station and seo forth. 1

went into to tell the President that he'd gone and I didn't
axpect he'd ever come back, and the President burst into tears.
That's how close they'd becoms. &And they really were vary

clpge friends. He was a wonderful person when you got to
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know him, but his personality was just--it wasn't there until
you got under his skip and really got to know him intimately,
vou knew. But he was guite a person. 5o he sat to my right,
the commerce department, the lzbor department. numerous

other individuals were involved. Secretary [Martin] Dirken
was then tﬁe seeretary of labor, and we seemed to get places
and then he got across the street and talk to [George] Meany
and Meany'd wveto everything we'd done so that was the way it

went on and on and on.

HORROCKS: Was that literally, virtually literally the case,
that Dirken would go across and consult with George Meany and

george Meany would swivel his head and--

sHANLEY: That's ecorrect, that simple. So you really got
nowhere with it until one time--I insisted that any draft of
any amendment contain with it the message to congress, because
otherwise it was meaningless. And the secretary of labor came
in with a propesal, which I would have opposed, which we would
not have sent to the congress because I wouldn't have permitted
it to go, and it got leaked out to--well it went to both chair-

men of the laber committees and the third copy was in my desk.
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Tt got leaked cut to the Wall Street Journal, and the Wall

ctreet Journal published this as a proposal that Eisenhower

was going to send to the congress.

HORROCKS: Do vou know who, or where the leak cama from?

SHEHNLEY :

i
[4i]
i
L]

HORROCKS: Where?

SHAKLEY: But I haven't said anything about it. The man is
still alive and I just don't want to-—he doesn't know I know
it. But T know where it came from. It 4did a lot of damage
because I was accused of heing a left-winger and all the
business people wanted me to bhe fired, and then the labor bovs
decided that T had leaked it out purposely to hurt them and
then they wanted me fired. So the President called me in and
said, "Bern, you're really taking guite a beating.”

and I said, "Yes, I &m, Mr. President.”

He said, "Just remember that 2 week from now somebady

else'll hit the front page.”
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HORROCKS: Well did the leak come from the White House or--
SHANLEY: HNo.

HORROCKS: —-—-from the congress, then.

SHANLEY: The Senate, up on the hill.

[Interruptinn]

HORROCKS: HNow the source of the leak to the Wall Street

Journal—-=

SHANLEY: —--came from Senator Alexander Smith's cffice. B He

was then head of the labor commission. Taft had put him in

there aé chairman. Barry Goldwater was really the chairman

in fact, because he knew the problems of the labor committeaa

and Senator Smith didn't. &nd I had a very good relationship
with Senator Goldwater. But it was leaked out of Alex Smith's
affice and I, of courss, resented terribly the Wall Strest
Joummal publishing it without calling me or talking to me and
finding out what my views were, which they should have published.
And I never forgave them for it. I met Clark, who did it, who

wrote the column, about six months ago in Washington; he was
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having lunch with a very close friend of mine at the
Metropolitan Club. And he aaid, "I suppose you don't want
to talk to me," or something like that, he said, "I'm Bob
clark," I've forgotten his first name.

and I said, "Oh, I know who vou are, you're the one that
published that labor amendment.”

He said, "Yes, that's right."

and I =aid, "Well, all I can say te you is that I just

never understood why vou didn't call me to ask me what I had
to say about it, bscause we never would have sent it to the
congress, which yvow said we would, we were going tei® S0 E
terribly resentsd it because it did a lot of damage and it
did tremendous damage to our efforts to try to amend the

Taft-Hartley Act.

HORROCKS: And the proposal itself was something that Dirken

had come up with on his own, presumably from George Meany?

SHANLEY: I supprose, but nothing that we would have recommended

to the congress, I can ASSUre you.

HORROCKS: So contrary to what some people have thought, this
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was absolutely not a proposal that had ever been agreed upon.
SHANLEY: Right.

HORROCKS: Did Senator Taft's death change the proposals that

were actually sent to congress?

SHANLEY: Well, the thing just died aborning after his death,
really, because the impetus to do this thing was dead. There
wasn't enough muscle in either the senate or the house committes
really to help to implement this thing and really put it

together. So it just died aborning. Just, after his death,

the effort snded.

HORROCKS: Did you ever speak to President EBisenhower about

Secretary Dirken?

SERNLEY: Yes I did. He was & dear man. I was very fond of

the secretary. Very, very simple, vew fine man, but he never
tock off his other hat; he never took off his A.F. of L. hat.
He was the head of the plumbers' union cut in Chicago, and

he was a man of limited capacity. 1In fact, he just didn't do

his job and I was forced, as counsel, te do a great deal of the

work that the secretary of labor should have been doing in his
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own shop. I had to do it myself, because he didn't do it. And

then, he and I were very close friends, very goocd friends, and

when he left, he let go a blast at me and I didn't reply. And ‘
a weak later I had a note f£rom him z2pologizing and saying how

sorry he was that he wished he hadn't done it. So I wrote back |
and, wou know, in the same vein and said to ferget it. But he ‘
accused me of sah;tage and &nti-iabur and all the rest of it, |

vou know, which, of course, was farthest from the fact. &And he

tnew it. BEut I think somsbody forced him te do it, frankly.

HORROCKS : Were you familiar with the choice of James Mitchell

as secretary of labor to succeed him?

SHANLEY: O©h, yves. He was in the defense department, as you
know, and had done an outstanding job there. One of my |
friends who I had nothing to do with appeinting to the

supreme court, bacause as 1 told you before, I had nothing to

do with judicial appointments, I stayed far away from it, but

a very, very close friand of mine, who was a partner of the

Pitney firm downstairs, Mr, Justice [William J.] Brennan, who

still thinks I was responsible for his being on the suprems court,

which T wasn't, highly recommended Mitchell, He'd been in the labor
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businaess here, representing the big companies in the negotia-
tions when he was with FPitney, and he and 1 are very close
personal friends. He thought that he was an ideal appointment
for Ehe Republicans because he was able; he had proved it in
the defense department. And Brennan, among others, had had
congiderable experience with him when he was there and thought
he was outstanding. There was a group in the White House,
hesded by [Robert] Cutler, that wanted me appointed because

they knew the work I had been doing, you see, in handling

a lot of thé work of the lakor department. And they went to
Eigsenhower, who was out in Denver and recommended to Eisenhowar
that he appoint me secretary of labor. S50 I received a eall
from out there--I was counsel then so I wasn't out there as
much, just periodically——-the President wanted to see me.

Would I come out? So I said, "Certainly." Seo I jumped in

a plane or something, the =same day or the next day. Got out
there and we were sitting in the rocking chairs on the front

stoop and Mrs. Doud, the President's mother-in-law's home.

HORROCKS : Doud.,

SHANLEY: --Mre. Doud--oh, she's a wonderful person. HAnd he




Mr. Bernard Shanley, S5-16-75 Page 53

said, "Bern, do you want to be secretary of labor?"

And I said, "Ne, sir, Mr. President, I certainly do not
want to be secretarvy of labor."

"Well," he said, "there are certain people in this
administration recommending you be made secretary of labor.”

And I said, "Well they're out of their minds." I =aid,
e thin% that you would make a very great misztake appeinting
me for a lot of reasons and," I =said, "frankly I don't think
that I'm the person you ought to put in that jub.". And I

strongly recommended Mitchell.

HORROCKS: Would it have been the Wall Street Journal artiecle

and the ruckus over that that-—-

SHANLEY: Well, Mitchell for somea reason, I don't know what it
was, but Mitchell never reciprocated in his Ffeelings towards me,
although I think I was very instrumental in his appointment.
And then he came up here bacause, you see Peter Frelinghuysen
wanted me to run for governoxr, and if I had, I'd have been
elected in '57, I'd have beaten [Robert BE.] Meyner. And

Meyner knew it: he told me so later. &And then of course

[Richard J.] Hughes, it was Hughes that Mitchell ran against
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and beat, or that Hughes beat him. But he came up here, and
word got cut that he had made the remark that if he got alected
he was going to get rid of me. And this came to the attention
of some very strong, very important political people in the
state who called me and asked to see me and came to see me and
said, "Is this true? And if this is true, we'll kill him."

And T said, "No it wasn't."” I lied because I had te; I
just couldn't afford to--because the President asked me to do
everything I could te elect Mitchell governor and T did. The
Pregident came in here right over in that hotel. He called

me jf=-—

HORROCKS: The Hotel Robart Treat.

SHANLEY: Yes, he called me in. He said, "Bern, please tell

me now that we're alone, tell me what's the trouble hara." And
I told him what I thought was wrong with the campaign and I
said, "Frankly, Mr. President, you asked me to do a job for him.
I'd de anything for yeou, vou know that. I've done everything I
could, but this man won't listen to me. He won't pay any
attention to what I +ell him, and all I do is cause more trouble

rather than less by trying to force myself on him and my views.,"
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So he said, "By God, he'll listen to me."” 8o I told the
President at the time what I thought should be done and the
President called Mitchell in and told him this and Mitchell
paid no attention to him. And as a result, got himaelf a

good sound beating, and he should have won it in a walk.

HORROCKS: Now, what yvear was this?

SHANLEY: '@€l.

HORROCKS: 'This is '61.

SHANLEY: Was it '61? I think he ran in "6l. It was the '61

election, I think.
HORROCKS: Did--during his, during--
SHAWNLEY: =='B%, I thiank ‘&1,

HORROCKS: During the '50s, Mitchell, apparently, was able to

stay on fairly good terms with organized labor.
SHAMLEY: 0h, yes. ©h, ves.

HORROCKS: How did he manage that?
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SHANLEY: Well, I think hig record in the Pentagon. I think

he had a fine record with labor and they were very high in his
praise and he got along exceedingly well with the other side of

the fence. He had all the credentials and he did an outstanding

job as secretary of labor, but he was no politician. And he

never should have gotten into this thing. It was Senator
[Clifferﬁ]-case that pushed him -inte it and I wasn't--they

tried to get me to go in 2nd lick him in the primary and I =aid,
"I'm not going to get inte a knock-down-drag-out fighf with

another Eisenhower man: I'm just net geing to do it." BAnd thigﬁTﬁbl
Prosident didn't want that; I knew he didn't. ~But Peter F
Frelinghuvsen would deo anything to get me to run. He thought

that T would be elected, and I think I would have been. &nd, I

don't khow, =so that I didn‘'t and I think in a way it was a

mistake kecause I'd have been governor.

HORROCKS: How did you get invelved in the ‘58 senatorial

primary?

SHANLEY: The President called me in one day and he said, "Bern,"
he said, "Senator Smith has,"-—-just a second, trying to think,

it's about, I gather about ready to bow out, something like that.
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He said, "Unless you run, we're going to lese that seat."

And I said, "Mr. President, I can't get the support of
the party. I can't get the support of the state chairman, T
can't get the support of the senators. And therefare I can't
win the primary." Well what I was hinting to him was that if
ha had called in thesa people and told them this is my candi-
date, wou support him, I would have been nominated énd I'd have
been elected to the United States Senate at that time.
Actually Bob [Robert W.] Xean, who is a dear friend of mine,
now, =ntered it and Senator Smith, Senator Case, state chairman
[Samuel L.] Bodine, all the congressmen, all supported Kean as
well as the ceunty chairmen. I had some county chairmen that

supported mes, but naturally the organization was behind Kean.

I lest by 18,000 votes, but the President kept insisting if

you den't run, we're going te lose a seat, so I did,

HORROCES: Was this a real problem on his part of not having

effective comminication with Wew Jersey state leaders?

SHANLEY: No, I den't think that was it at all. He was

a consumate politician, but he didn't know the
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basic things that you have to know im politics; namely, if
you want somebody to do something, you got to help them lay
the groundwork to do it. Had he called in the senators and
the state chairman and given them orders in supporting me, T'd

have been nominated and electead.

HORROCES: Did he have this kind of problem on other Republican

party issues,

SHANLEY: Well, not too much because those of us who were
close to him would counsel with him on these things and he was
always amenable and very astute. He handled people hetter than
anybody I've ever known. But these are the kind of lower down
situations that, you know, were just a little out of his

bailiwick.

HORROCES: What sbout Richard Nixon in 19567 Did he want to

replace Nixon with Robert Anderson?

SHANLEY: No. If he did, he kept it very quiet because he never
talked, and I, I was so close to him, I felt that if it were

true he would have said it. He might have--he did do thisz--he
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went this far--this I know. He told me this. "I ealled
Dick in and I said to him, 'I think vou're at a dead end
with this job of Viee-President. I think if You were smart,
you would step aside and take on the secretary of defense
job, something egually as important in the cabinet, and

then you'll have a real launching pad for the future.'"

And he meant this with the utmost sincerity. Now whether he

had in his own mind the idea that if Dick did this he would,

he would push for Beob Anderson, I don't know. He naver oo

mentioned to me and never indicated it, but I think Nixen felt
that Eisenhower was kind of indicating that he didn't really
want him=-which I don't think was true. At least, it cartainly
was not my impression at all. But Sherman Adams had no use for
Nixon and did everything he could to dump him and was vary

anxious to do it.

HORROCKS : Is Sherman Adams the prime mover in the Stassen and

[Christian] Herter movement?

SHANLEY: Oh, ves.

HORROCKS : How did Sherman Adams go about this?
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SHANLEY: I don't know, because it was kept from me, although
I found about it, and when I found about it I went direct to
Sherman Adams and told him I thought that he was making a
terrible mistake because I thought that he should go direct

to the President with it if he felt this way.
HORROCKS: And Sherman Adams' reaction was—-

SHANLEY: He didn't like me much any more, I think. I'm
afraid it was the beginning of the deterioration of our

relationship.

HORROCKS: Did the President aver become aware that Sherman

Adams was working behind the seones?

SHANLEY: I don't know. I never told him. He certainly knew

it at some time, but when I just don't know, Dave.

HORBOCKES: How did it come Lo vour attenticon that sherman

Adams was doing this?

SHANLEY: Oh, I don't know. You know, yvou're working in the
White House in the position I was in, you hear a lot of things.

But I couldn't believe that Chris Herter was doing this on his
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own. Chris and I were close, and I think the way I really
nailed it down was Chris was in the White House and T talked
to him. He was secretary of state then. I said, "Chris,

what is this? You running for the Vice-President? You out of
your mind, or what?" Well he kind of, he didn't give me a very
straight answer aﬁd I waz a little bit miffed, frankly. Then
I got really suspicious zs to what was going on, and T think I
I went right in directly to talk to Sherman. You know Sherm
and I were as close as any two people., And I said to him,
"What's going on here with this thing? What's Stassen up

to?" PBecause I knew Stassen wouldn't have dared to do it

without Sherman knowing about it.

HORROCKS: Without whe knowing about it?

EHANLEY : Sherman adams.

HORROCKS: ©Oh, without Sherman knowing about it. I was curious,
knowing that yvou were so close or connected with the Stassen

people and Stassen in *52--

SHANLEY: Well, Harcld was one of the greatest campaigners

I've ever known. Evervbody now thinks if you were connected
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with Stassen, vou must be pretty, something awful wrong with
you. Well, you know, there were some, as we were talking
before, Dave, there were outstanding people all over the
country, every walk of life, who just were very high on

Stassen and in '48 he bhlew it, that's all.

HORROCKS: I was thinking, that with this backgmund that you
might have had some sort of logical tie-in in '56 with

Stassen’'s activities,

SHANLEY: HNo, I knew nothing about this. I don't know where

I got wind of it, maybe some reporter gave it to me. I think
that's probably how I got first wind of it and then I spoke to
Chris Herter. And then I went in €0 see Adamz, askeaed what

was going on, I didn't get a very direct answer.

HORROCKS : Now we spoke earlier about Sherman Adams and 1958

and his resignation.

SHANLEY: ©Oh, ves. Well I went in to see the President as I
did periodically, of course, when I was in Washington after I'd

left to run in the primary, senatorial primary. And I walked
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in and the President said, he said, "Bern, I just don't
understand why Sherman dossn't resign.,"

And so T said, "Mr. President, do yvou want me to talk
to him?>"

He said, "No, I don't want to get you involved with
thisg." But he said, "I just den't understand it, because he's
doing a lot of damage." I think that wa% about the end of

it. I think within a few weeks after that, he resigned.

HORROCKS : Well, how did Sherman Adams get mixed up in this

sort of thing=--with Bernard Goldfine?

SHANLEY: I don't know. I never met Goldfine, fortunately.

fe had known him when he was governor of WNew Hampshire, and
maybe long before that; I don't know. They were, I guess,
personal frienmds, and Ehermaﬁ gidn't seem to realize the
implications of what he was doing. T suppose he just took

it for granted that these things were not very inconssequential

and just weren't that important.

HORROCKS : Were you a close friend of Jock [John Hay] Whitney—-
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SHANLEY: Right, very.

HORROCKS : Did you work with him, or were vou in touch with

him in rebuilding the Republican party in Hew York state?

SHANLEY: HNot so much New York state, but generally around

the country and I worked with him on all kinds of problems.

He wag very close to me. And I remember Eisenhower saying to
me, he sai, "Poor Jock just got back from his gauarﬁund in
London." He had been made ambassador. And he gaid; "It's

g hard to trust anfhmdy that's working with me in that

shop." And Eisenhower said, "You know, this is the lonesomansess
of command." He said, "You're the top dog and this is what
happens;: it's in your lap. And it's pretty hard to find

people to confide in, to talk to, to get straight answers as

to what you want te do." But Jock was a vary dear, dear

friend of mine and a wonderful person, wonderful person,

HORROCKS : Were you involved at all with bringing along

Jacob Javits and WNelson Rockefaller?

SHANLEY: No, I didn't get wery much involved. I always

stayed away from New York politics. See, I never got into
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politics until about '47 to begin with. I always stayed away.
I became a verv clese Friend of Helson Rockefeller's. Butk I
always stayed out of WNew York politics because I thought it

was too close to home. HNone of my business and all I da--
HORROCKS : Enough work in New Jerszey.

SHANLEY: -—--ves and i'd just get battered up and mavbe do more
damage than goed; so I stayed away from it. But, as you know,
Nelson Rockefeller and I are very close friends and I made it
very clear to him that, at the present time, anything I can do

for him I'm prepared to do it.

HORROCKS: You mentionsd earlier about handling the Joe

McCarthy problem in the early years., What really were your

duties in that and what specific things did you undertake?

SHANLEY: Well, I =say handling it. I was really handling it
in the White House. As you know, there were certain senators
on the Hill that were wvery much involved in the cenbBure of

Joe McCarthy. Some of them displayed great guts in my book.,
So this was out of our bailiwick. What I was doing was trying
to advise our people how to handle themselves and if possible

to try to bring back a rapport between MeCarthy and the
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administration. So I worked very closely with a lot of the
senators on the Hill., I worked very closely with the

secretary of the army, Bob [Robert] Stevens, and others in

the administration.
HORROCKS: Which senators were most helpful in this.

SHANLEY: wWell, Senator Thye was one, Senator [Wallace]

BEennett, of course, was ancther.

HORRDCES: Were yeu in touch with Senator [Ralph] Flanders

bhaefore he introduced the resolution?

SHANLEY: Yes, I think Flanders was another. The President
wag anxious and so was I, I felt we should stay as far away

From that situation as possible because, number one, we would

never ke able to pot back the pieces again if we got invelved
in the actual pushing of the censure againat Joe McCarthy on

the Hill, It wesn't our busine=ss, and, although we discussed.
it at some length with these men, it was their responsibility,

notT ours.

HORROCKS: Didn't yvou have discussions with Joe McCarthy to

try and-—
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SHANLEY: No, no I never did. Although I had known him
intimately. I felt that it was a little too clese to home
and the best thing to do was to work through others and when
this reguest cama from Edward Bennett Williamz, the famous
criminal lawyer, that he'd like to meet me, because I knew
he was representing Joe McCarthy, as he did, as you recall,
in the censure move, I jumpad at the oppertunity to meet him.
And we met at Monsignor—-he was an admiral in the navy, he's
died since, he was a fine man from Iowa-=-Sheshy, Monsignor

Sheeshy.

HORROCES : How would that be spelled, fFor the transcrihef?

SHANLEY: I think it's S-h-g-e-h-y, Sheehy, I think that's

the way it's spelled. He was a fine man. And so I said, "I'd
love te." So we had a luncheon arranged at his mother's apart-
ment in Washington and I went there. And I walked in, I'd
never met Ed Williams, and we both agreed how delighted we

were to meet esach other. We became firm friends and have been
ever since. And he said to me, "Bern, forget it. MeCarthy's
over the hill. There's nothing mcore to be done about it."

Well in a way it was a bhig relief toc me because I'd had this
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thing on my back for a leong while. But from then on the poor
fellow just went straight down hill and it was shortly there-
after that he was taken to the hospital and really never

recoverad.

HORROCKS: It was really hie drinking problem-—-

SHAWNLEY: Oh, yes,

HOFROCES: So, during the committes hearings-—--—

SHANLEY: He destroyed himself.

HOERROCKES: Try, try as the party might to contain McCarthy,
get him to impose self-restraints, MecCarthy just was not in a

position with his own health problems--

SHANTEY: Part of it, yvou know. Kept deteriorating. But
for a long while we thought, you know, we'd be able to wark
something out, that therg'd be some rapport and we wouldn't
have this constant irritant up there, but it spon fall
apart and I think basically beacause he felt that Bob,

secretary of the army, Bob--

HORROCHKES - Stevang.,
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SHANLEY: Stevens. It was & sorry situation because Bob
Stevens decided that he had to prove himself by taking on
Joe McCarthy, and Joe McCarthy was not prepared to let Bob

Steveng-—--

HORROCKS: That's ironiec because hasn't Stevens been criticized

for not putting up enough backkone to MoCarthy?

SHANLEY: Well, I remember very distinctly sitting down with

Bob Stevens--1 think others were there--when he said, "I'm

just not going to back away from this thing because T feel
that it's my duty to defend my honor, et cetera, and I'm Jjust
not going to do it." Because I cautioned him and his counsel
in particular, [John] Adams, just not to--matter of fact he
may have been criticized for it, but the fact remains that he
80 lrritated Joe McCarthy that MeCarthy just =aid, "Well, now
I'm going to take on this fellow and I'm going to blow his

brains out." He was no match for MoCarthy frankly.

HORROCKE: Did Sherman Adams take an active role in working

to contain or remove McCarthy?

SHANLEY: I don't think so. T don't think so; I don't recall
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that he did. He may have, more than I thought, more than T
recall, but I don't think so because it was dumped in my lap

to pretty much handle with the different elements.
[Interruption]

HORROCKS: =-=-2 very active poliecy role gutside of the 1956

Viee-Presidential issue?

SEHANLEY: You're talking now in the political area?

HORROCKS: Okay, in the political area.

SHANLEY: Well, sSherman Adams tock a very active part-in'the
political situation. He was not an admirer of Vice-President
Hixon's at the time, nor was Stassen, as you know, I think
they both felt that the President would be far better off
without Richard Nixon as number two man. He was very active
and, of course, dealt, vou know, on an hourly basis with the
Hill, and we had a very effective group in the White House, of
epurse, that 4did the actual contact work and that sort of
thing. But every day there was a stream of congressmen and

senators coming inte the shop to see Sherman Adams. So he

took a very active role in the political area, as I did.
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HORROCKS: What exactly are the duties of the secretary to

tha President.

SHANLEY: Well, do you want to go back first and talk about

coungael?
HORROCKS: Sure, counsel.

SHANLEY: Well, it depends what you do. I was not the same

counsel as my good friend Clark clifford. <¢lark clifford

basically was a policy man, basically a speech writer, which
I was not. There's plenty of legal work to do there and T
did it, plus the fact that I had charge of the legislative
program, putting it together and presenting it. I 4id a
great deal of political work all over the country, made a
lot of appearances, spoke all over the country, substituted
for a lot of congressmen, particularly Charlie [Charles A.]

Halleck.

HORROCKES: To interrupt., now that you mention Charlie Halleck,
wasn't there a long history behind the attempt to have

Balleck replace Joe Martin.
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SHANLEY : ﬁell. it was a long, long story. BHalleck, of course,
was, #@s5 you can imadine, was particularly anxious to replace
Joe Martin, because sverybody in the House wanted to be the
speaker, and he wanted it. The President would not, in any
way, interfere with it. He felt very strongly this was none of
his business and he shouldn't get invelved in it. But that
isn't what a lot of 'the people, I think Sherman Adams one, and
athers in the White House felt. They felt that, although they

were great admirers of Jewe Martin, the fact was that hie

effectiveness was over. He was not effective and that was the
reason wa weren't getting things threugh. Well it wasn't
altogether accurate. Tt took the President a number of Years
te realize that unless he took an active role in legislation
and trying to urge the congress to support issues and so forth,
they just wouldn't de it. You may recall, we controlled the 83rd
and the B4th Congress, and that was the early days, '53 and =06
forth, when as I say, I was in charge of the legislative program.
We didn't fare very well in the congress in those two, both of
which we controlled. Then we lost the congress: the BS5th was
Democrat control, Beth and so forth. and from then on, as the

President atarted taking = more active participation and helping
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to drive through some of the legislation, we got a lot more
legislation then through the Democratie congresses than we

did in the Republican.

HORROCKS: Do you attribute some of the problems then in the
first two congresses of the administration to the fact that

the President himzelf-—

SHANLEY: He felt very strongly. He and I talked about it by
the hour, I remember one time we had--I think it waes almost
five hours we talked about it. He felt very strongly that

there were the three branchez of government--judicial,

executive and legislative-—that he had ne right to interfere
with the legislative process; it was not his business: it was
out of his bailiwick and he wasn't elected to do that. Well,
the answer to it was: If you don't, you're going to get what
we got and we didn't get enough. The President, finally, I
think came around to realizing that unless he did that, we were
just not going to get anywhere. So in the, you knew, the later
congresses we did well., Of course, he had a lot of friends on
the other side of the aisle, as you know. And [Sam] Ravburn

and all those people were very high on Eisenhower.
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HORROCKS: Did Bob Apderson prove to be an effective liaison--
SHANLEY: Oh, yes. 0Oh, ves.

HORROCHS: —-with Lyndon Johnson?

SHANLEY: O©Oh, yes because they were very close, as vou know,

and-—-—

HORROCKS: Well, I'm not too--that's really an area that T've
pPicked up in bits and pieces, but I don't think it's ever heen
made very clear--the relationship--that triangle, Anderson,

Johngon and Eisenhower.

SHANLEY: Well I think that I can fairly say that Bob Anderson
was more Or less Eisenhower's direct lizison with Lyndon
Johnson and to some extent with Sam Rayburn and others, on the
Democratic side. And he was very effective, very effective.
They thought very highly of him, and when he had a job to de

he did it.

HORROCES: Going back now, talking about Halleck, I've seen

things that indicated that before the '532 convention, one of

the things that Arthur Summerfield wanted was Efsenhower's
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support in replacing Martin with Halleck. How what--

SHANLEY: Well, he'd never, he'd never ke ahle to talk te

Bisenhower that way. I medn, maks one thing very clear—--

HORROCES: Oh, I don't mean to say that it was a direct

thing--

SHANLEY: O0Oh, no. But Eisenhower just wouldn't stand for
that sort of thing. And he wasn't going to--and he didn't

do any undercutting of Joe Martin on the Hill: I can tell.

yvou as far as the job was concerned or anyvthing else.
HORROCKS: Did Summerfield?

SHANLEY: Oh, I think so. I think that he worked wvery hard
to, behind the scenes, to help Charlie Halleck take over.

I don't know how effectively because Arthur Summerfield was,
T think, always thought he was a moch greater pnliﬁician than
I thought he was. He is a delightful guy and a very close
friend of mine, but he is pretty brusgue and & little bit

too blunt for senators and congressmen to talk to the way

he talked to them. So how effective he was in helping in
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this situation, I don't know. It came about. It was bound
to happen, you know, it was bound to happen and it tock a

long while to happen, maybe toco long.

HORROCHS : 58,

SHANLEY: Because we just didn't have the leadership up

there that we should have had. We had 2 wenderful crowd in
the White House. Jerry [Wilton B.] Persons headed it up to
work in those areas. and if it wasn't for them, we'd have

been a lot worse off than we wers.

HORROCKS: Were yvou ever under discussion for a diplomatie

appointment?

SHANLEY: Oh, yves. T was offered a number of them. I was

offerad the bench too.

HORROCKS: Didn't want any part of any of them?

SHANLEY: HNo. No. In the last couple of months I was
offered one. I said, "No, thank you. I haven't the remotest

interest."
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HORBOCKS: Stay here.

CHAMLEY: Yes.

HORBOCKS: HNow what are the duties of secretary to the

President?

SHANLEY: Well, as vou know, it's a statutory position. 1It's
the only one in the White House. And as you notice my certifi-
cate here, it reads "Secretary to the President of the United
States." That is the official title; there is no such thing

as appointmant secretary.

[Interruption]

HORROCKS: HNow I believe we were talking about the job of

appointment secretary—-

SHANLEY: GSecretary.

HORROCKS: Secreftary, I'm SOrry.

SHANLEY: There is no such thing as appointment secreatary.

HORROCKS: Right, it's secretary job. BAnd what I really am
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asking is how do you decide who sees the President and when
and for how long, and how is the President prepared Ffor

each visit?

SHAMLEY: How i= he prepared?

HORROCES: Right. Is he given briefing material or—-

SHANLEY: That of course is just one facet of the job of

secretary. The basic thing the secretary does is protect
the President of the United States: from frustration, from

being overwhalmed by people, by people that shouldn't be

seeing him but somebody else coming in, to eliminate those
who shouldn't see him, but generally--it's a protective job.
And then still try tc keep the senate, the house, the cabinet
members, politicians all over the country, big industrialists,
the labor, everybody else from just coming down him. You see
what I think is important to realize is= that when Calvin

Coclidge, who was President of the United States, he dictated

and signed and answered every letter that came in the White

House. That's Calvin Coolidge; now that isn't very long ago.
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one of the first jobs I was handed when I entered the White
Heuse was the Rosenberg case where, if you recall, were both
executed for treason. This blew up into a terrific matter.
and T think in one day alone we had something like 50,000
pieces of mail in the White House. HNow when I first went in
t+he Whiteé House in '53, I would say £hat tha President spent
maybe a third of his time, just as a ballpark figure, in
foreign affairs and maybe forty per cent and so forth down
the line. By the time he was into his second term, the

President was spending almost ninety per cent of his time on

foreign affairs and defense matters. and it wasn't that he
ignored or intended to ignore or wanted to ignore domestic
problems, but what people don't realize is that every day at
cur shop was ancther ecrisis and maybe ten. But the President
was just tremendously pressured, and that was one af the
reasons why I had the studies made and changed and modified
many of the Prasident's duties. Ko afficiency study'd ever
}heen made of the presidency. As I think I mentioned to wvou,
the only change that I could digscover in my research, which was

hel ped by the Bureau of the Budget, wWas that in Hoover's day
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they eliminated the visit to the White House which took place
once & month where anybody could come in and shake hands
with the President of the United States. That was the only
thing that I ever knew was ever eliminated. 8o it ﬁad nevar
changed from the day that George Washington sat there £ill
Eisenhower stepped in. So I had the study made and we kept—-I
unfortunately tuldlhim about it--so about every week he'd say,
“pern, wherse's that study from the Bureau of the Budget?"

T +ald him, "Mr. President, it's atill going—."

"ell," he said, "you better push them along.”

T never should have mentioned it to him because it took
a long while because when the study came through I think it
was two and 2 half inchas deep and we made a tremendous number
of changes--some of them legislative, some of tham by presi-
dential order, others by just changing policies--I mentioned
the case of Commodore Beach coming in. The fivst matter I
had when T was made counsel, he asked me to have the Praesi=-
dent sign a whole stack, three or four inches of designations
of senior officers to stations 21l over the world. I said
to him, "Why should the President of the United States sign

thesa?"
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"Bacause he always has."

And I didn't say toc him, "I'm afraid, Commander, that
isn't good enough." &So I called, T think I told you, tha
secretary of the navy who was Bob Anderson. I said to him,
"If you suggest the wrong man for a job and he does something
wrong, who do you think is going to have his throat cut?" I
gaid, "You are; you're secretary of the navy. It's your
responsibility anyway. So why should the President--."

He said, "Bern, you couldn't be righter." Sec I sent
them off to him and that was the end of that.

But these were the kind of things that were just absurd.
The President, for instance, had to sign an order designating
the econstruction of a fish hatchery in a national park. He
had to approve the decoration of a maritime officer when he
was decorated by-—Coast Guard is what I'm trying to say.
These things were just absurd. It was all right when
Presidents could afford that kind of time, but the President
of the United States teday can't do that; it isn't possible.
There have been so many rumprs as to whether we shouldn't

have another Vice-President who would be the protocol man
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and, you know, this just isn't going to work. The only argu-

ment I think T ever had with Fester Dulles was when he wanted

the President of the United States to greet all the chiefs of I
state that eame to the United States, and T objected strenuously .
to his going to the airport or anywhere to do this. Foster won
and I lost. But it was a terrible mistake because 1t was so |
time consuming, so time consuming, and such a complete waste

of time for the President of the United States because he seeas

these people. T did the state department in 2 number of times

when I was secratary because I'd take the--1 remember the

prime minister of Thailand, all he wanted to do was play golf
with the President. He had no desire to sit and talk business
with him at all. Sec I said to the state department, The Frime
Minister is dying to play golf with him."

“Yes, we know that."”

I said, "BAll right, let's arrange it." So we arranged it,
went put to Burning Tree and then the state department found
sut that T wasn't going to set up the three hour session with :
the prime minister and the President to talk problems hetween
the two countries and they blew. I said, "Sorry, but what more

do you want? You got a golf game." BAnd that was the end ol that
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one. Well there were a lot of fascinating things about my
job and of course you had to be a little intuitive and you
jearned it the hard way. I always recall the 20th Century

Fox, the Greek--he's a good friend of President Eissnhower's——
HORBOCKS : ©Oh, Skouras?

SHANLEY: Yes, Spyros Skouras called me one time, this was
% Fter Warren Burger, who was then head of the eivil divigion

of the justice department, called me and said, "Will you

support me if I move against [Aristotle] Onassis' ships
because he owes the government twelve million dollars in taxes
and he won't pay it." And he said, "I'm going to move in and
just lewy on his ships.”

9o T said, "¥Yes, I'll suppert you a hundred per cent.”

I told the President about it. The Pregident said,
"pogitively.”

So we hit, he not only hit one, but he hit 120 of Onassis’
ships, tied up his whole fleet! And Cnassis, understandably,
was somewhat upset.

So Spyros Skourzs called me and said, "Bern, I haven't

seen the President in six months." Greeks are ver close, =8
¥
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you know. Ané he said, "1'd like to say hello to him,"

I said, "Fine Spyros, there's nothing he'd rather do than
see you, I'm sure.”

8o I went in and said to the President, I said, "Hr.
President, Spyros wanis to sea you but I know why he wants to
see you. He wants to talk to you guietly about lifting thig=-
Warren Burger that levied on all these ships of his--to 1lift
these liens."

2o he said, "All right, Bern, pick up the phone. Don 't
go back to your office, plck up my phene. Get Spyros on the
phone and you tall him I'll he delighted to see him, haven't
geen him in a long while, and I'1l just be delighted to have
5 little time to chat with him, but if he raiszes the guestion
af Onassis and these ships, he will never come in this office
agaifia

I said, "You really want me to tell him that?"

He said, "Yes." So I pick up the phone, I call Spyros
Skeuras and told him just that. There was dead silence on
+he other end; I thought he'd had a heart attack. But you
see, and it was perfectly obvieus, this is what he wanted.

But these kind of things you had to get through your feat.
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or if somebody was lying to the president, you know, I had
that happen with a senator, Senator [Alexander] Wiley. Just
iied to him. And I got it across in his presence——the President

was such an astuts man.
HORROCKS: On which issue was this?
SUANLEY: This was on the St. Lawrence Seaway issue.

HORROCKS: Could you repeat that story that you told between

tapes?

SHANLEY: He came in, he was very anxious, and he wonderad
why it hadn't be=en pushad harder up in the congress by the
administraticn. And the President was very mach for it, and
sa was I. There wers members of the administration that were
not, like George Humphrey. He felt that it wau;d be a mistake
from the standpoint of the steel industries which he had grown
up in the middle west. He later changed his opinion. But
Wiley came in, he was ssnatoxr from Wizconsin at the time, and
lied to the President. And I, of course, knew that he had lied.
because 1'd been working with Huykendall in the Federal Power
fommission. But the President was so smart and we ware =0 closa

that I was able to get it across to him without making it
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apparent to the senator that he was lying to the President.

HORROCKS: What was the lie?

SHANLEY: T don't remember. It was about a case that was
involved with the Federal Fower Commission. It really involved
the 5t. Lawrence Seaway, but I've forgeotten what the decision
was or what the case was, frankly. But in any event, the
president said, "Well call up Jerry Kuykendall," who was then
chairman of the Federal Power Commigsicn. End then, of course,
T knew the President realized that the senator was lying Lo
him. When he walked out the President turned to me and he
said, "Bern,"” he said, “you know that sog-and-so was lying to
me." &and then I was going to hit for a raige, but I d4idn‘t

get it.

HORROCKS: Well, wasn't this sort of thing, seelng who gets
to see the President--picking that sort of thing up—-wasn't

+hat the area where Sherman Adams caught a let of flak.

SHANLEY: Yes. Yes, he did and he'd come in to me and he'd

say, "I want eo—and-so to see the Prasident.”
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"Okay, but why Sherm? He hasn't got time today,” or
whataver it may be. But there were a 1ot of factors involved.
For instance Alex Smith used to, just for his own egn._wantea
te see the President about every two waeks. And he'd be wild
at me, because I was from New Jersey and so was he, that I
wenldn't arrange these things for him every two weeks; it was

just a complete waste of time.

HORROCKS: Let's put it this way. Would it have beean more
correct for the pecople to have put the flak on you on this,
rather than Shaerman Adams, because didn't you bear the full

responsibility?

SHANLEY: Most of them did. Most of them did. That was

my job, to take it. I had to. T had trouble with Summerfield
for instance. He was the most diffieunlt of all the cabinst
officers. 1 never had much troguble with any of the others
like Herb Brownell, or any of those men, Humphrey or

Foster Dulles. Foster was in our office three times a

day. I never had any problem with them, but I did with
summerfisld. He was just insistent. He had to come

down then and he was going to s=e him then and so forth.
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It just wasn't in the cards.
HORROCKS: How akout Charles Wilson?

SHANLEY: I never had any problem with charlie. He felt
claser to me than T thought he was. I recall about & year O
=0 before he retired he came down toc see the President. He
called me aside and he said, "Could T aeé you after T come
sut of the President's officel"

and T said, "Certainly." 5o I took him across to what we
used to call the Fish Reom, next to my effice, and we sat

CHOWTL -

He said, “Bern," he said, "do you think I ought to get
out, think T ought to resign?®

and T said, "Charlie, you've asked me a guestion. TI'm
going to give you the answer in all honesty. You're not going
to like it, but I'm going to tell you what my answer is because
I mean this very sincerely." I said, "You should have gotten
aut a couple of years ago.” well, he locked as though I hit
him in the head with an ax. T said, "Charlie, don't misunder-
srand. What I'm saving te you is this: I don't care who you

are--[Robert B.] McKamara did it, not McKamara, 1 wWas thinking
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of; it was [James] Forrestal. Hea stayed toe long in the job.
vou do that in the federal government, you leave under a
cloud." There's something about staying too short a time, too,
but particulérly pverstaying your leave in a major job in the
federal government. You just get hurt by overstaying your
leave. McNamara did it too--1 mentioned McHamara--and he

did it too.

HOBRROCKS: Wasn't the President really unhappy with Charles
Wilson's propensity for putting his foot in the mouth and

alsc his propensity to overtalk his case.

sHANLEY: Well, the President was an amazing man--depressing
hlow or something like that had happened. But he really was
=o loyal @nd so great, while a man was in that job, you know,
he supported him. ©One thing you never had to worry about with
Eisenhower was that if you did what you thought was the right
thing to de and did it with every proper motive, he would
support you right down to the ground, even though he thowvght

you were wrong. and probably you were.

HORROCKS: The reason I pursue thisz is because oné picks up

jndications that Charles Wilson was not a happy choice,
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particularly happy choice for the President.

SHANLEY: Well I don't think they were particularly, you know,
close like Goerge Humphrey was; he was very close to h#m
although his philosophy was quite different. Herb Brownell
was close to the President; Feoster Dulles particularly was
c~lpse te the President. BAs much as people thought that Foster
ran the foreign affairs, he didn't. It was pretty mach a
team effort. &And the number one guy on the team was the
president of the United States, I can assure you. I always
remember when we went into Lebanon, reminded of it because of
this present incident in Cambodia. The security council
meeting, the President said, "I think that after listening to
all these different opinions, I think we'we come to the point
where we've got to make a decision. And that ig, do we send

the Boy Scouts in or do we send in the Marines.”

roster Dulles looked at him and he said, "Mr. president,
what do you mean?"

and the President said, "what I mean is, we're going to
send the Marines in. We're going in there and we're going in

topday; we're not going to waste five minutes and it'll all be
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over in forty-eight hours." B&nd it was, it was, vou Know.
and this present Cambodian thing, and I admire [Gerald R.]
ford for it because he's really taken a leaf out of the

Eisenhower book.
HORROCKS: I vyou're going to use force--

SHANLEY: You've got to use force, u=e it. And don't do what
we did in Korea and tie the hands of your troops behind their

hack, and to some extent in South Vistnam.

HORROCKS: Speaking about foreign affairs and access te the
President, what sbout Clarence randall, chairman of the Couneil

on Fereign Economic Policy®

SHANLEY: Well, he was quite a conservative, as you know, but
sffective, But on the other hand, you know, there could be
only one secretary of &tate and Foster Dulles, in particular,
was not the kind of secretary of state, any more than [Henry]
¥issinger is, that brocks, that can stand somebody else inter—
fering in hi= operation. Foster was a one-man show to a great
extent, except Eisenhower, and Tisenhower had complete control

aver foreign policy and was the fellow who made it more than
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Foster Dulles did I can assure you because I was present all
the time during those days. Clarence Randall was an effective
man as I recall. He did an outstanding job. But it was one
of the troubles that Nelson rockefeller ran into when he took
aver the Cold War in our shep. I told him to get out. Go on

home. Run for governor.
BORROCKS: What about C. D. Jackson hefore Rockefeller?

SHANLEY: Well ¢. D. Jackson was 2, you know, I loved C, D. buk
0. D. was a public relations man. C. D.'s idea was to throw
something up and get on television, and, yvou know, he was with

Fortune, he was editor of Fortune, I think—

HORROCKS: Right.

cHANLEY: And a wonderful guy. But he was more in the public
relations field than any poliecy making. But the difficulty was
again wou had trouble with Foster and everyone of those guys
tried to do it; there was friction because they were in the
White House and he was over in the secretary of state's office,

and it's bound to be troubkle, and there was.
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HORROCKS: We were talking earlier about Halleck--I keep
jumping around here on this, if you think of anything to
intrude while we're on @ certain topic, or we're talking
about naticnal security for instance-—okay. Going back
talking about Halleck now, when Taft died and [William]
HKnowland was chosen as senate leader, was the White House

actively involved in that cheice.

SHANLEY: I don't think so; they weren't wvery happy.

HORROCKS: They weren't happy at the time with it.

SHENLEY: HNo, because Knowland was a very difficult--T didn't,
T had no trouble getting along with him but I didn't have
snough to--no reason for me to be in trouble with him. But
¥nowland was a very difficult fellow, very difficult fellow.
and he was terribly Jjealous and I think bDick was of him, of
Nixon, and so this iealousy entered into a lot of things that
happenad because they'd both be sitting at the leadership

table, and it was a2 very difficult situation.

HORROCKS: ecould vou give s for instance?
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SHANLEY: He wasg very difficult to get along with, and he
certainly didn't get along well with Sherman Adams or with
the White House generally. I think Jerry Persons did more

with Bill Knowland than anybody I know.

HORROCES: Is there a " Ear instance” where Enowland-Nixon

antagonism=-

SHANLEY: You just saw it flare up periodically. Every now
and then, you know, some issue'd come up and I think because
one toock one position, the other would always take the other.
It was that kind--it was so obvious. I don't recall any

specific instances, but it happened all the time.

HORROCKS: Were they happy to see Enowland leave in " LB?

SHRNLEY: I would think the answer's VErY definitely yes.

HOBROCKS: Were they instrumantal in his leaving?

SHANLEY: ©h, I don't think so. If they did, I didn't have
any part of it. I never heard it, frankly. And most of

these things were, you know, pretty well discussed in our
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shop because we had a very small shop. We had eighteen people
when we started out in '53, eighteen people. And there were,
maybe six or eight, seven of us that, vou know, saw the
President on a regular basis. I think when I laft, I don't
think there were more than, it had grown considerakly because
we took in a lot of these characters that I don't think: they
should have taken inte the White House:; they should have put
them in the East Wing and kept them there;
that's where their offices were. But thepretically they were
= part of our staff, and I don't think they ever sheuld have
been., Because they could cause trouble rather than be help-

ful, and I think that's part of the trouble now. Hixon's

staff was much too big. Too much empire building.

HORROCKS: You attended National Eecurity'cnuncil meetings

regqularly-—-

SHAENLEY : Yes.

HORROCKS: How would you describe Gordon Gray and Robert

Cutler's work.
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SHANLEY: Well Cutler had a fabulous faeility for presentation.
He had 2 very brilliant mind. &And he was always exceedingly
well prepared as you can imagine when he came into the security
council meeting. And he'd start right off, he wouldn't waste
any time, he was very--and the President thought 3 great dsal
of Bobby and liked him personally of course. But one day he

was going down to speak at the--

[Interruption]

HORROCKS: Now about Robert Cutler and HWSC.

SHANLEY: He was the director of the seecurity council, énd he
went down to speak to the War College one evening and he flaw
pack that night, I guess, to be at the security council

mesting at 8:30, (We started the meestings as I recall at 8:30.)
He started the meeting right off 2s he always did, reciting
what the problems were for immediate decision and so forth.

The President interrupted him and he said, "Bobby, I hear
you're guite a wit." He'd heard about his speech before the
War College.

Bobbhy said, “You're sure that's what they said about me,

Mr. President?”
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only Bobhy Cutler would have dared to make a statement

1ike that, guite a character.

HORROCKS: Heé was egsentially an administrator in the NSC.

SHANLEY: 7Yes. He'd put the problems together and then present

them.

BORROCKS: And that was Gordon Gray's role after him, right?

SHANLEY: Well, Dillon Anderson was in there for quite a

gtretch vou kKnow.

HORROCKS: Right.

SHANLEY: Dillon was geod. Dillon was of course a top lawyer
and therefore he knew how to present it. 5o was Bobby, although
he was very clearly a different type. But Bobby did a fine jeb

as far as——

HORROCKS: And now Gordon Gray?

SHARNLEY: Well gGordon, I think, I think it was frankly a little,
I think he did a good job. I think he was a little out of his

depth.
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HORROCKS: You think Gordon Gray was a bit out of his depth
aven in an essentially administrative position, not a policy

making one?

SHANLEY: He was a lot better as assistant secretary of the

army or something like that, you know.

HORROCKS: Was there a problem in failing to coordinate,

failing to--

SHANLEY: I don't Tecall any great problems, but I think the
answer really is that like any, particularly an agency like
the security council, you need--the better the man who is the
director, the better the mere effectiveness of the security
ceuncil. You see, the security council doesn't work by a
majority vote in the broad sense. The President of the United
States makes the decision, and it's his decision te make. He
will listen to all the CIA, the defense department, the [
sacretary of state, et cetera. But when it comes to the
decision he is the one that makes +he decision. For instance,
I was the one thatalvocated the secretary for the cabinet,

because it got to be a debating society, and it was a waste
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of time. And then my friend Max Rabkbh toock it over. And the
pregident would insist these fellows come into the meeting and
somebody hadn't done their homework and he'd just take his
hide off. "Don't you come to my cabinet meetings without
doing your hemework." BAnd so that, vou know, we had some

effective decision-making process.

BORROCKES: MNowW, was, well do I infer then that, with regard to
the national security council under Gordon Gray, that it

becams a less effective--

SHANLEY: Well, I can't really answer that, Dave. I'm frank to
tell you this is bard for me to--how long was, do you know how

long Gordon Gray was director of the security council?

HORROCKS: I think it was--

SHANLEY: I've forgot, I've even forgoltten he was; I knew he

was in there——

HORROCKES: —--I think it was twWo Years.

SHANLEY: Really?
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HORROCKS: Wasn't it really shortly--

SHANLEY: Maybe it was after I left.

HORROCES: It might have been—-because I think it was—-

SHANLEY: Because you see initially it was cutler and then when
he retired, wery unhappily, I think he'd heen there at least
two to two and a8 half years, maybe three, maybe three. Dillon
anderson then took owver at his recommendation, and he had 1t
for a year and a half or itwo years, I think. So 1f Gorden

Gray had it, it must have, it may have been after I left.

HORROCKS: COkay, it was at the end--

SHANLEY: I just don't have, really, any recollection of his evaer

having been director.

HORROCKS: Mow you say Robert Cutler retired rather unhappily

from it?

SHANLEY: Yes, Well this is the first time; he cams baclk.

HORROCKS: Right.
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SHANLEY: Yes. Well, unhappily from the standpoaint that he
wished he hadn't; it was his decision. He wished he hadn't
1left because he was lost; he was sad; he was a fish out of

water; he couldn't--. Hobody home was compatible so he was

dying--

HORROCKS: How does someone like Robert Cutler do an agenda
and work things up for the National Security Council with
someone like John Foster Dulles coming in who's not going to

be bound by an agenda.

SHANLEY: Oh, well the boss ran the show. Eisenhower ran the
show, and he was very meticulous about staff work. Foster
wouldn't dare, vou know, try to aveid the issue or go pif on
tangents bacause the boss would bring him right back again.
Because, as I say, he not only presided, but it was his
decision to make and he maﬂé them. There was no problem with
that, because there was no problem with Eisenhower because he

was a strong man.

HORROCKS: Sometimes I get the intuitive feeling, you've

partially answered my guestion on this, that the elaborate
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staff organization, for instance the Cabinet Secretariat and
the Operations Coordinating Board and the NSC planning board,
vou have all these agendas and position papers and things
like that--and really it looked fine on ﬁaper but in practice
it was so beside the point that the actual meetings znd such

did not really flow along the lines that the papers implied.

SHANLEY: Well, that's not an easy guestion. Actually, I

think the OCER was a pretty effective group and the reason

Jack [John F.] Kennedy destroyed the security council was
because he destroyed the OCB. In other words, the staff work
was just not done properly so when these issues came before the
naticnal security council, they weren't properly staffed or
prepared for decision. That's what happened in the Bay of
Pigs. It was not a bad decision on the President's part--it
was becpns e the President had done aﬁay with OCE and the staff

work wasn't there.

HORROCKS: And it was vour experience, that when you did attend
thos NSC meetings that the people in attendance really had paid

attention to the agenda, and the staff work.

e ————

T ——————
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SHANLEY: Well if they didn't, they better not open their
mouths. MNot with Eisenhower. You see, this is what pecple
den't understand. He was a strong President. When he sat in
on a security council meeting, I'll tell you, there wasn't

any 'running about" as they say. GSomebody talked too much

he just cut them off, and he did most of the talking anyway.

I mean, after the presentations were mzde, most ;f the talking
was done by him. He might turn to Dick and say, "Well, what
do you think about this part of it?" Or the secretary of
defense or the chairman of the joint chiefs, ask them a

question. But basically, he was the security council.

HORROCKES: You mentioned the Lebanon incident. Are there any
other naticonal security council meeting debates that really

stand out in your mind?

SHANLEY: ©Oh, I think the censtantly, the guestion of ICBMs,
because this was a vital issue, you know. I recall also China
a good deal too. And when I went out, the President sent me
out to see Magsaysay in '55, the security council was then
pillon Anderson, incidently that was '55. Dillon Anderson

was then the head of the security council, director of the
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security council, and Dillen asked me if T would check into

the guestion of Quemoy and Matsu hecause the security council
was very unhappy with the reports they had from &, the state
department and B, the department of defense. So he asked me

if T would check into it and report back Lo him.
HORROCKS: What d4id you find and what did you report back?

SHANLEY: ©Oh, I think that T frankly don't remember the report.
T dan't think I ever filed it, Dave, 3 written report; I think
it was an oral report. What he was particularly interested in
was, what were the Chinese chances of retaining it; how
important was it to Taiwan et cetera. But he didn't seem to
feel that they were getting any Very straight answers from
either defense or state. Then I want over to sasg Magsaysay,

and I had had his Becretary and trained him in our shop—-—

T
HORROCKS: That's Magsaysay of the Philippines? (f };
{-?:;- -4

SHANLEY: Yes, he was president of t+he Philippines, really
great men of all time in Asia. Great big man, you know, he

was =ix foot two or three, wasn't like a Filipino. He gave
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me a luncheon and they had all our top people there and he had
all his top people there, and I agked him at the lunchecn, I
gaid, "Mr. President, I'd lowve to heay the story--I've read

Crusade in Asia which was written by Romula.”

He said, "He wasn't here, he was in Naw York when that
took place." He had no use for Romula--I knew that, and thalt's
the reason I did it, juatltﬂ egg him on to telling me the story.
and the story is the goriest story that the world has ever
heard, I'll tell you. You wouldn't believe the &tory -of how
he licked the commies and how he destroyed the polit-bureau,
and boy they did it with machine guns you know, this wasn't
any--. They finally rounded up the rest of the polit-bureau
and knocked them off and whoever the--call them a guerilla ot
what——came to the White House with & bag thrown over his back,
canvas bag or roll-up bag, and turned it over and rolled all

+he heads out on the floor—-—

HORROCES: This is one of the aides to the Philippine govern-—
ment bringing in a sack of this inte the Philippine president's

nffice, rolling out this bag full of things——
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SHANLEY: 1It's a beautiful room, beautiful, that palace is
so besutiful with all this Philippine mahogany and magnifi-
ciently beautiful chandiliers and beautiful room. But the
story was such a fascinating stery; it had everybody spell-
bound, even the people that had heard it a hundred times, I
guess, in his own Shnp.- Took about forty-five minutes to
tell the story and after he finished, the reason I did it was
because I was very anxipus to get him to write the stery for
publication because I thought it would be, coming from a
native of the area, would be more effective than the United
States trying to sell this. And it would have been a
tremendously effective document.

"oh," he said, "ch, no, I can't write it."

And I said, "Well, Mr. President, listen." I said, "I
feel very strongly about this., I think that this would be a
very effective thing coming from you and so forth." I built
him up as much as I could., Then I went back and got ahold of
Racky. He didn't pay much attention——he didn't think much of
the idea I don't believe. But C. D. Jackson came in after
and then--he was very strong for it. And so we went to work

and about, gad we just about had the thing nailed to the
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masthead when Magsaysay was killed in the airplane accident out
in the Philippines. The Filipinos; and I chacked it with
Foster's brother, Allen [Dulles], because I thought maybe, vou
know, it was sabotage, that he'd besen killed by the commies.
Allen was completely and absolutely satisfied that it was just
the wsual Philippine trick of overleading planes and they were

all killed. It was sad. A great leader.

HORROCKS: To your knowledge, was this story ever published,

made public?
SHANLEY: What story-—yvou mean the—-

HORROCKS : Magsaysay'gs—-

SHANLEY: No, oh, no. Oh, no, he never wrote it. Hz never

had the time to write it. It never got written.

HORROCKS : Could vou summarize it for the tape? Would yvon

care to?

SHANLEY: 1I'd really haven't, I really, well I couldn't. 1'd4
really have to go back almost to rethink it ower but he was

gecretary of defense and--
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|Interruptinn]
HORROCKS: He was secretary of defense—-

SHARNLEY: And he had more courage than was good for him. He
had word that he could meet with the leaders of the Communist
party and that they wanted to talk to him about trying to
sottle their differences. Well actually they were going to
mirder him: they had every intention of murdering him. »And by
the grace of God his jeep broke down on the way to the meeting,
and T don't remember the details now, I'd have to think them

LT
over again, what happsned--but because of that, he wasn't ﬁ?‘“%ﬁ
{

murdered. Word came back that if he wanted to meet with the
polit-bureau,; this was the second go-arpund as I recall, if
he went Bo & certain town and followed a woman with a flower
basket in her arms or something of that sort, she would lead
him to the meeting. Well, he wasn't guite @s naive at that
point as he had been and realized, had gotten word that they
really would have murdered him had he been there on time, had
he made the, or if his jeep hadn't broken down. So they
surrounded the area with troops, machine guns and they moved

in on them and just slaughtered them, just killed them all
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aff, the whole polit-bureau. You could go on and on and on--1
would have to, as I S2Y¥. recollect. Maybe I have some notes
on the meeting with him, but it was a fantastie story and
would have heen a best seller for years, I can assure you. He
was & lot of person and tremendous courage. But the people
adored him becausze what he did for them out éhere in the
Philippines was to give them decent wells; they got decent
water ;nﬂ just weren't, wvou know, sick all the time. And that
was the first thing he did and all these baggios--the Phili-
ppine name for town or villagg——he put in these fresh water
wells where these people got decent water. He dlsoc gave them
health clinics and becauss the place was rabid with all kinds
of diseases and children and so forth were--but these were

vhe kind of things he did for his people and they adored him.

They loved him.

HORROCKS: Eisenhower had been in the Philippines in the '30s.
SHANLEY: ©h, yes. He was there with--
HORROCKS: [Douglas] MachArthur.

SHANLEY: —--MachArthur as his chief of staff.
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HORBOCKS: Did Bisenhower carry through with any special

emotional interest in the Philippines--

SHANLEY: Well T think he always had a very deep interest in

it because he was there for guite a stretch.

HORROCKS: Did vou ever see this manifest itself in any soxt

of decision or policy-making way?

SEANLEY: I think mayke part of sending me out to see Magsaysay
had to do with it. I think he also recognized him as a great

leader and as guite a military man, and I think for that

reason he had a very high respect for him. He wanted to pay
}im =ome kind of a tribute; so he knew I wanted a vacation so
this was & good opportunity to send me on a junket. Well
actually I had cther things, I told you, with reference to
guemoy and Matsu, so I had this jeb to do with the defense,

which nobedy knew about except myself and Dillon Anderson.

HORROCKS: Was Chiang ¥si-shek cooperative on this Quemoy-

Matagu=—

SHAMLEY: Yes, he was not there when I Was there. But all the

defense people were most cooperative. I had ne problems at

2ll that way.
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HORROCKS: Was Chiang at that time, conducting any actions

against the Chinese mainland from Taiwan?
SHANLEY: No, we were.
HORROCKS: We were? From Taiwan?

SHANLEY: Well, we were doing a--of course our constant
reconnaissance work was a lot of ik, you know, this is scome-

thing that we never let up on. We watched it and we had: it

going, and periediecally we'd have a major trouble because a
pilot would get in trouble or scomething of that sort, you know,
like the episode over Russia., But we were constantly guing in
and probing to find out what was going on and so forth and =20

on .

HORROCKS: DProbing in the sense of--mere than just overflights?

SHANLEY: Oh more than that. We'd send it reconnasslianca——

HORROCKS: Sguads.

SHANLEY: Yes.

HORROCKS: Did we engage in any harrassment operations? !
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SHANLEY: Oh, I don't think we, I don't know; 1 never got into
that particulérlyi If T did, I don't recall it. I think our
main problem was just to keep abreast of what was going on,
that was the main thing, particularly what might happen to

Taiwan if weé weren't prepared.

HORROCKS: With regards to this trip, were you briefed at all
on U.5. or Chinese nationalist operations from the Golden

Triangle or from Burma or aid to Tibetians?

SHANLEY: Well, no, actually, I remember in the security council,
which, of course, when these things would be discussed, but not
priefed to go out there and discuss those things out there at

the time, no.

HORROCKS: Do you remember any discussiens over aid to the

ribetians for instance?

SHANLEY: No, really not. You see, seldom in the security
council, unless it was a particular ocperation that was wital
like the Bay of Pigs or something of that sort, wonld they dis-
cuse these covert operations that were going on bacause 1 think

a lot of that CIA was doing and they reported direct to the
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president on their operations. Every now and then some of
these things would come out of the security council meeting
but basieally there it was the major things--. I remember a
number of crises during a period of time not in the security
council but in the White House on some of the Chinese problems
and so forth, but, I'd have to go back through my notes more

carafully to give you specific examples.

HOBROCKS: TIt's sueh a long time, it's hard to recall specific

events.

SHANLEY: B long while since I've locked at them. I'm going to

have to leave you pretty soon, I'm afraid.

HORROCKS: Okay, well let me ask a few wrap-up guestions then:
you'wve been most genercus with your time here. It's been 2
large block. What were the General's relations with Lecnard

Hall?

SHANLEY: Oh, wery good.

HORROCKS: Very good.

Pl
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SHANLEY: Yes. Well, he respected Len as an outstanding--and
1iked him personally and I think felt that he was as gcod or

maybe one of the best national chairmen we ever had.

HORROCES: Did he back up Lecnard Hall enough te try and build

the pariy?

SHANLEY: Oh, I think he did. T think he did. But our problem
then was that Len knew what he was doing himself, and a lot of
it he did on his own, and we backed him in our shop, vou know.
I knew what he was &uing and so did Sherman, and we helped him
as we did Meade Alearn or any of the other chairmen. There

ware a lot of them in our day. Then, of eourse, Ray Bliss

[Thruston Morteon?] came along as the end of the gegsion and so
forth, but Len was outstanding in the job and the President
knew this and didn't interfere with him and helped him whenever

he could.

HORROCKS: T can't think of any other particular guestions to
ask. I think anything bevond this, it'll be really fishing

expeditions.
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SHANLEY: Well, let's get together again, Dave. You'll be in
New ¥York periodically and give m& a call, we'll have another

session.

HORROCKS: Okay. If there's anything you'd like to add to this

particular tape while we've got it here—-

SHANLEY: Well, maybe just a comment about the President. He
was 2 very dear person, of course. His friendship to me, one
of the things I tressure most in life I suppose. He was such a
warm person. And he had such a great sense of humor. He didn‘t
like dirty stories, but he had a host of the most fascinating
stories in the world, and I never heard him tell a dirty story,
and he never liked any other people 'I:Ell'f'_ng them either. But

I think the famous =tory, 2nd a lot of these stories have come

out because I've told them and used them in speeches and so

forth, so they're sll over. People just take it for granted--
like the one where he was made head of OVERLORD, you remember,
and was brought to Casablanca after FDR and Churchill had met
with Stalin at [Teheran?] and they had DeGaulle in. And after
Decaulle left, FDRE turned to Churchill and he said, "He really

thinks he's Joan of Arc, deesn't he?"”
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And churchill said, "Yes, but the bishops won't let me
burn him." I mean I could tell you a million stories like
that. His secretary, last time Churchill came over, his
secretary came with him and he said, “"I'm going to wripe =1
book about Churchill and stories. Can you help me?"

I said, "I sure can. I've got a hell of a lot of =tories |
about your boss that you could find very useful in your book."
T don't know what ever happened to him because I never heard
another word from him—-—whether he died or what, Imt I never

heard of the book being written. PBut he was a great story

teller: he was a very human individual and had a tremendous

sense of loyalty and sense of honor.

He had a terrible tempsr. He told me one time at Camp

pavid, he said, "You know, Bern, my mother," (of course he

revaered, he adored his mother), he said, "she taught me how to
break my temper."” And I thought te myself, "She did a lousy
job, " because he had a8 fearful temper. But you know Ann
Whitman and I were really the only ones that ever saw much of
it, and we realized the pressures he was under and so forth.
But he was so cute because you'd have a day with him where

he just, you'd have no bloecd left by the time the day was over.
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Then about six o'clock he'd say, "Come on, Bern, let's go over
and have a couple of drinks." I remember going over to his
gtudio where he was painting and he said, "I want to talk to
you about the new chief justice,” And he said, "Have you ever
read the [Albert J.] Baveridge life of Marshall."

I said, "Dh, yes, I have, Mr. President."

ﬁnﬂ he said, "It was guite a book." You know it was
three, four velumss, . Then he recited
very accurately Marshall's kackground, you know as a legislator,
as a trial man, a non-believer in briefs, a prosecutor, a juddge,
at cetera, et cetera. And he said, "You Rnow, I think, Bern,

this ts the type of background a chief justice needs. HNow when

it comes to an asscociate justice, I want him to have legal
training, training on the bench, and that's something else again.
But when it comes to chief justice, this is the kind of back-
ground I think he's got to have to be & fairly effective chief
justice, because this is what Marshall had." Then we got to
talking about Earl Warren, you see, and we talked about it for

a long while. And he said, "This is the kind of background

Earl Warren's got and therefore I think he would make an out-

standing chief justice.” Well I don't think he was aver vVery
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happy with his decision after it was made.

HORROCKS: Was Barl Warren placed in Eisenhower's mind by

Brownell.
SHANLEY: Was he what by Brownell? i
HORROCKS : Suggested by Brownell?

SHANLEY: O©Oh, could have been, but I think that the President
had it, you know, had been thinking about it for some time

hecause he knew he had to come up with the appointment and

who was he going to put in there? Every meeting with Earl
warren that the President attended or had with Earl Warren, I
was there. and I was the third one, strangely encucgh, I don't

know how many times, three or four times--

HORROCKS : Before the elesction that you're talking about?

SHANLEY: During the election, during the campaignm, before the
slection, when Warren was being considered, you know, for a
number two spot and all that. And I seemed to have been the
only one that was ever present when the two of them were talking.

and there was never any discussion of anything for Warren.
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HORROCKS: At all.

SHANLEY: Never, never. Never talked about his desire to be

chief justice which is contrary to what the rumors were.

HORROCKS: Of agreeing to get or working out some way to get
warren's help, certainly not on the first ballot--Warren

wanted those votes—-but on the "Fair Play" amendmenks?

SHANLEY: Well, Eisenhower didn't do it because I was there,

and he just wouldn't do that, you know. I think he figured

he'd rather lose than, almost, than, vou know, get into that
typa of discussion. He was not & politician, 2and he wasn't
prepared te do it. I think he figured: What the hell, if this
is the way it ought to be done, somebody like Brownell ought to

do this, not me.

HORROCKS: Did they discuss Warren as Wice—pPresident, or was

he under serious discussion?

SHANLEY: No--you mean the two of them together?
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HORROCKS: Well, were you in any other conversations where it

was seriously considered?

SHAMLEY: You mean where, not with Earl Warren, you don't mean

with Barl Warren?
HORROCHKS: Not necessarily, no.

SHENLEY: Well I never got inte, vou know., who the number two
situation would be. At the time I guess maybe I was--at
leagt if I did 1'4d have to recall it in notes and things like

that. I probably did at some point, but--

HORROCKS: Were you present during the convention in the hotel
room when Dewey and Brownell and everyone got together and

discussed who the Vice-Presidential pominee should be?

SHANLEY: No. I don't know why I wasn't, really. I say that
not without any intent of being., that I was that important, hut

I wasn't. I den't recall why, Erankly.

HORROCKS: My guaranteed last guestion here is, are you
familiar with any actions that Eisenhower took in 1964 with

regard to Goldwater's nomination, in trying to step it or in
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eooperating with William Scranton?

CHANLEY: HNo, I think he felt that--no, I knew that he was--but

.the Secranton thing was an abortive effort to, it was hopeless--
HORROCKS: Right. It d4id not get far.

SHANLEY: It didn't make any sense. How much he got involved
in it I reamlly don't know, I think that he felt that Goldwater
was not his dish of tea, but he would have supported him
certainly if he had been nominated--I mean when he was nomi-
nated, You see it was a little like when Nixon was nominated.

I was running the campaign here in New Jersey, =nd I kept

screaming, you know, to everybody down there--had sixteen
generals and no troops, you know, as you recall in '60.
T called ILen Hall, "Send me up Eisenhower and New Jersey's a
pushover.” I didn't get anywhere. So I finally hopped a plane,
went down there and said, "I want to see the President," fto
Tom Stephens who had come back to take the job that T had as
secratary.

and he said, "What do vou want to see him about, Bernz”

This is the stock guestion; so we both started laughing.
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And T said, "Tom, I've got to get him up here to New
Jersey to help me, because wWe can't lose."

“vou can talk te him; he knows vou're here; he won't let
you go without seeing you, but vou can't talk te him about that."

and I said, "Why not?"

and he said, "For the very simple reason that he has told
Yixen that anything that Nixen wants him to do for him, he will
am. Nixon has not asked him to do it, and it looks at the
moment that Nixon is not going == P

I Eu‘.iiﬂ, llwh-:rr?ll %3

He =said, "You know the answer. He doesn't want to loock as
though Eisenhower elected him."

1 said, "Well, Tom, all T know is that this is--he's going
to blow this if this is the way he's thinking." But it was.
Eisenhower would have done anything teo have helped the guy, and

he didn't have esnongh sense to get himself elected.

HORROCKS : And yet Eisenhower wouldn't go unless asked by Hixon.

SHANLEY: He wouldn't go because he had offered to do anything
in the world he could to help. 5o he felt that he had made the

ocffer: if Nixon wanted him fo do it, he would be glad to do it.
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and would have done it. But he wasn't asked. AaAnd he got
blamed for Nixon's defeat, because he wouldn't go out and

campaign for him, which is pnot true. It's just not true.
HORROCKS: Small things, but such a big difference.

cHANLEY: Incredible. I know because I was right in the
middle of it. I was, you know, perscnally, emotionally,

avary other way, involwved.
HORROCKS: Thank you very much Mr. Shanley.

SHANLEY: Well I was delighted te see you.
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